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A LIGA Tanács által korábban elfogadott határozatnak megfelelõ-
en szeptember 1-jén megkezdte mûködését a LIGA országos jog-
segélyhálózata. Érzékelhetõen fokozódott az igény arra, hogy az
eddigiekhez képest a jogsegélyszolgálat kibõvüljön, így a közel-
jövõben nem csak a regionális irodákban, hanem – a tervek sze-
rint – valamennyi megyében megbízunk egy-egy jogászt, akihez
a tagszervezetek és azok tagjai munkajogi kérdéseikkel fordulhat-
nak.

A jogsegélyhálózat elsõsorban a tagszervezetek és a tisztségvi-
selõk munkájának megkönnyítését szolgálja. Az ingyenes szolgál-
tatás részeként a jogász a munkajogi és a szakszervezet mûködé-
sével kapcsolatos kérdésekben tanácsot, felvilágosítást ad. A tag-
szervezetek segítséget kérhetnek ezen kívül munkajogi tárgyú be-
adványok és más iratok elkészítéséhez is, így például szakszerve-
zeti kifogás megírásához, de megkérhetik a jogászokat a kollektív
szerzõdés tervezetének véleményezésére vagy állásfoglalások el-
készítésére is.

A jogászok munkajogi, illetve a szakszervezet alapításával,
mûködésével összefüggõ ügyekben elláthatják a tagszerveze-
tek képviseletét is. Szintén el kell látniuk a szakszervezeti tiszt-
ségviselõk képviseletét, de kizárólag a tisztségviselõk munka-
jogi védelmével összefüggésben indult bírósági eljárások so-
rán. 

A jogsegélyszolgálatot felvilágosításért tagok és nem szerve-
zett munkavállalók is felkereshetik. Tagszervezési szempontokat
is figyelembe véve utóbbiak akkor kaphatnak jogi tanácsot, ha a
kérdés kollektív munkajogi jellegû vagy nagyszámú munkaválla-

lót érint, és reális esély van arra, hogy a dolgozók szakszerveze-
tet alakítanak.

A jogi segítséget természetesen mind a közszférában, mind a
versenyszférában mûködõ tagszervezetek igénybe vehetik.

A hálózatban résztvevõ jogászok irodájukban és félfogadási
idõben végzik a jogi segítségnyújtást. Elérhetõségüket (név, tele-
fon, iroda címe) honlapunkon fogjuk nyilvánosságra hozni, így a
segítséget kérõk közvetlenül a jogászt kereshetik fel, aki telefonon,
írásban, vagy elõre megbeszélt idõpontban történõ személyes ta-
lálkozó során nyújt segítséget. Az adott megyében lévõ jogász
csak azoknak az ügyfeleknek köteles segítséget nyújtani, akik

- lakóhelye vagy munkahelye a megyében van,
- a tagszervezet vagy segítséget kérõ szervezeti egysége, tiszt-

ségviselõje az adott megyében mûködik,
- megalakítandó szakszervezet esetén a munkáltató (melynél a

szakszervezet mûködni fog) vagy a szakszervezet székhelye a
megyében van.

A jogsegélyszolgálat jelenleg Szegeden, Pécsett, Debrecen-
ben, Székesfehérváron és Szombathelyen elérhetõ, de a résztve-
võ jogászok köre folyamatosan bõvül. A székesfehérvári regioná-
lis irodában tevékenykedõ ügyvéd Fejér és Veszprém megyére,
míg a szombathelyi iroda jogi segítõje az eddigi konstrukcióban,
a Nyugat-dunántúli régió területére kiterjedõen végzi majd mun-
káját.

Rajtuk kívül azonban, ahogy eddig is, a LIGA Központ jogászai
is rendelkezésre állnak.

S. M.

Minden megyében jogsegély
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A konföderáció szervezeti fejlõ-
désében hatalmas lépést jelen-
tett, hogy a Villamosenergia-ipari
Dolgozók Szakszervezeti Szövet-
sége rendkívüli kongresszusán
arról döntött, hogy csatlakozik a
LIGÁHOZ. Ezzel tovább bõvül
azon nemzetgazdasági ágak szá-
ma, melyeknek dolgozói ebben a
szakszervezeti tömörülésben kí-
vánják érdekvédelmi tevékenysé-
güket folytatni. Minderrõl, vala-
mint az aktuális szervezeti felada-
tokról beszélgettünk Horváth La-
jossal, a LIGA ügyvezetõ alelnö-
kével.

- Alelnök úr, a konföderáció az elmúlt két évben közel félszáz-
ezer taggal bõvült, s így az egyik leghatásosabb, legnagyobb tag-
létszámú érdekvédelmi tömörülés lett.

- Valóban, hiszen 2005-ben a LIGA – taglétszámát tekintve – még
csak negyedik volt a hat országos szakszervezeti konföderáció között.
Ekkor azonban a Fegyveres és Rendvédelmi dolgozók Érdekvédelmi
Szövetsége harmincötezer fõs tagságával fuzionált velünk, s ez a fo-
lyamat folytatódott most. A Villamosenergia-ipari Dolgozók Szakszer-
vezeti Szövetsége csatlakozásával ismét átrajzolódnak a magyar
szakszervezeti mozgalom erõviszonyai, hiszen további tízezer taggal
bõvült létszámunk. Tevékenységünk bizonyára vonzó lehet más érdek-
védelmi szervezeteknek is, mert a közelmúltban együttmûködési szer-
zõdést kötöttünk az Orvosi Kamarával a munkavállalókat és a társa-
dalmat egyaránt érintõ kérdések közös képviseletérõl. Azt láthatjuk te-
hát, hogy a különbözõ foglalkoztatási formák képviselete jól megfér
egyetlen konföderációban, ha ott eredményes és hatásos munkát vé-
geznek.

- A LIGA ebben az évben is több demonstrációt szervezett, s
mindegyik megmozdulás központi témája a feketegazdaság elleni
harc volt. 

- Szakszervezeti tömörülésünk - a Munkástanácsokkal együtt -
zászlajára tûzte a feketegazdaság elleni küzdelmet. Talán demonstrá-
cióinknak is köszönhetõen a kormány valóban felfigyelt az egyik leg-
égetõbb gazdasági problémára - pozitív visszajelzésként értékeljük
ugyanis, hogy a miniszterelnök és a parlamenti pártok is reagáltak fel-
vetéseinkre. Úgy véljük: végre elindult egy olyan folyamat, amely va-
lóban megoldhatja a jelenlegi gondokat. Az érdekvédõknek ugyanis az
az álláspontja, hogy a feketegazdaság demoralizálja a társadalmat,
szinte lehetetlenné teszi az adó – és járulékcsökkentést. A jelenlegi
helyzetben a szegénységi bomba is ketyeg, hiszen könnyen megjósol-
ható, mi vár azokra, akiknek nincs társadalombiztosításuk. E téma te-
hát részben az egészségügyi ellátást, részben a leendõ nyugdíjat érin-
ti, ugyanakkor felveti azt a kérdést is, hogy a be nem jelentett dolgo-
zókat vajon ki fogja a munkahelyeken megvédeni. 

- Az élet nap mint nap azt igazolja, hogy elkerülhetetlen a jogsza-
bályi keretek módosítása: az esztergomi Suzuki gyárban, a dunaúj-
városi Hankook abroncsgyárban történtek, valamint a közelmúltban
a BKV-nál történt események sürgetõ kényszerrõl tanúskodnak.

- Szeptember közepén nyolcmillió forintos munkaügyi bírságot
szabtak ki a dél-koreai gumigyártó cégre, mert az Országos Munka-

védelmi és Munkaügyi Felügyelõség átfogó vizsgálatából az derült ki:
alig van olyan munkaügyi jogsértés, amely ne történt volna meg a
Hankook-nál. Meg kell védenünk a magyar munkavállalókat, s ehhez
törvényi garanciák kellenek mind a munkahelyi szakszervezetek ala-
pítására, mind mûködtetésére. Ezért az OÉT Munkavállalói Oldala
kezdeményezte az Érdekegyeztetõ Tanács összehívását. Elfogadha-
tatlan ugyanis számunkra, hogy kívülrõl jött sztrájktörõkkel negligál-
ják a munkavállalók jogait. A Budapesti Közlekedési Vállalatnál terve-
zett lépések nem lehetnek precedens értékûek, hiszen nemcsak alap-
vetõ jogokat sértettek volna, de hatással lettek volna az utasok biz-
tonságára is. Az Érdekegyeztetõ Tanács ülésén a normális munka-
ügyi kapcsolatok erõsítésére kell a hangsúlyt fektetni, s foglalkoz-
nunk kell majd azzal a kérdéssel is, hogy egy modern társadalomban
miként lehet szakszervezetet alapítani, s ennek tevékenységét garan-
tálni. A korábbi péti tapasztalatok alapján meg kell erõsítenünk a tiszt-
ségviselõk védelmét is – az érvényes jogszabályok áthágása pedig
legyen büntetõjogi kategória. Fontosnak tartjuk, hogy az állami támo-
gatásban részesülõ vállalkozások a késõbbiekben is betartsák a ren-
dezett munkaügyi kapcsolatokra vonatkozó szabályokat. Amennyiben
a munkáltató ezt az alaptézist nem hajlandó elfogadni, a támogatást
csökkenteni kell. 

- A LIGA – hasonlóan a tagszervezetekhez – saját szolgáltatása-
it is bõvíteni kívánja. Mely területeken lesz ez már a közeljövõben
érzékelhetõ?

- A konföderáció szolgáltatásai ugyan elsõdlegesen a tagszerveze-
teken keresztül történnek, de a Liga központi szervezete is részt kíván
venni az aktuális feladatok végrehajtásában. Ennek egyik legfontosabb
szegmense a belsõ képzés lesz, két csoportban. A középfokú oktatás
és tisztségviselõi képzés – bár nem akkreditált – rengeteg új informá-
cióval gazdagíthatja a résztvevõket. A munkajogtól a tárgyalástechni-
káig számtalan praktikus információval, ismerettel látja el a hallgató-
kat. Lehetõség lesz egyébként távoktatás keretében is bekapcsolódni
a képzésbe. Úgy gondoljuk, hogy ezek a képzési formák – kiegészítve
a Corvinus Egyetemre beíratott kollégákkal – egyaránt jól segítik majd
az új tisztségviselõk munkáját és az utánpótlásképzést. Az oktatások-
hoz szükséges jegyzetek elkészültek: ezeket közismert szakemberek
írták, s ugyancsak õk lesznek az elõadók is. 

Bõvítjük továbbá a jogsegélyszolgálati hálózatot – azt szeretnénk,
ha minden megyében elérhetõk lennének a jogi szakemberek. E téren
két vonulatot preferálunk: a tisztségviselõk védelmét, valamint a szak-
szervezetek kollektív jogait. Folyamatban van a regionális hálózatépí-
tés is: egyelõre két helyen tudtunk szolgáltató irodát kialakítani - ezek-
ben a jogászok mellett egy-egy érdekvédelmi tanácsadó segíti tag-
szervezeteink munkáját és megjeleníti a LIGA-t a helyi partnerek felé.
Be kell azt is vallanunk, hogy a regionális hálózat kiépítése kissé las-
sú folyamat – nehéz ugyanis ehhez a munkához megfelelõ, elkötele-
zett embereket találni.

- Végül arról kérdezem, hogy van-e valamilyen véleménye a kö-
zel múlt aktuális politikai eseményeirõl? 

- Igen, egy problémára szeretnék reagálni. A LIGA pártoktól függet-
len szakszervezeti konföderáció, ám vannak olyan történések, melyek
mellett nem mehetünk el szótlanul. Véleményem szerint ilyen a Ma-
gyar Gárda megalakulása, mely károsan hat a magyar demokratikus
folyamatokra, kirekesztõ ideológiája pedig ellent mond az állampolgá-
rok egyenlõségét hangsúlyozó, LIGA által is támogatott eszmének. 

Süli Ferenc

Jelentõs szervezeti fejlõdés, új szolgáltatások
Interjú Horváth Lajossal, a LIGA ügyvezetõ alelnökével
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A tisztességes bánásmódért, a tisztességes munkaidõért tüntetett -
június 30-án - a Független Szakszervezetek Demokratikus Ligája 
(LIGA). Az esztergomi Magyar Suzuki gyár elõtti buszfordulóban be-
szédet mondott Gaskó István, a LIGA elnöke, Párma Zsolt, az Eszter-
gomi Gépkocsigyártók Független Szakszervezetének elnöke és Ta-
más Gáspár Miklós filozófus. A tüntetés végén a LIGA és az EGFSZ
aktivistái egy Suzuki autót - a buszforduló mögötti parkoló-úton - a
Tisztességes Munkaügyi Kapcsolatok feliratú transzparenshez von-
tattak...

A mintegy kétszáz demonstráló köszöntésével kezdõdött a LIGA ál-
tal szervezett - Tisztességes munkaügyi kapcsolatok szlogent viselõ -
demonstráció, majd Kozák László, a konföderáció osztályvezetõje kü-
lön is köszönetet mondott a tüntetésben szolidáris tagszervezeteknek
és más társadalmi szervezeteknek. Ezt követõen Párma Zsolt, az Esz-
tergomi Gépkocsigyártók Független Szakszervezetének elnöke (EGFSZ)
elmondta: a ki nem mondott igazság a hazugságot erõsíti, de a hazug-
ság sem tudja megállítani az igazság útját, ezért mondjuk ki együtt,
mindenkiért az igazságot: nem szabad elmenekülni. „Egynek minden
nehéz, sokaknak semmi sem lehetetlen.“

A lapunknak nyilatkozó EGFSZ elnök kiemelte, hogy a Suzuki be
akarja vezetni a 11 órás munkarendet, s ezekkel a munkakörülmények-
kel meg akarja nyomorítani az embereket, ez pedig sem mentálisan,
sem fizikálisan nem viselhetõ el.

A tõkések érdeke az alacsony adó, a
privatizáció, a közösségi intézmények
(posta, vasút, stb.) szétverése. A tõke ag-
resszív támadásának vagyunk szemtanúi,
olyan hazai támadásnak, ahol kisebb az
ellenállás, mint bárhol a világban - kezdte
beszédét Tamás Gáspár Miklós. Az ismert
filozófus elmondta, hogy a ,,munkás” szó
mára obszcénné vált, ez pedig a kapitaliz-
mus körülményei között nem normális. El-
érkezett az idõ, hogy belássuk: úgy lehet
ellenhatalomra szert tenni, ha összefo-
gunk. Párma Zsolt tanúságot tett a dolgo-

zók igazsága mellett, jól tette, mert gyenge pozícióból csak ezt lehet
tenni. De az erõtlen pozíciónál nem szabad megállni, gyenge helyzet-
bõl kell hatalmat szerezni, innen kell érdemlegesen képviselni a dol-
gozók érdekeit. Ehhez pedig pénzre, ellenhatalomra, kultúrára van
szükség, hatalmat kell szerezni. Nem 11 órás, hanem 8 órás munka-
idõre van szüksége az embereknek. Véget ér majd a szégyen, a gõg,
a leghatalmasabb pénzkultusz. Felháborodásra, lázadásra van okunk,
hatalomszerzésre pedig jogosultságunk van - mondta befejezõ szava-
iban Tamás Gáspár Miklós.

Gaskó István, a LIGA elnöke - miután
felidézte azt a másfél évvel ezelõtti, decem-
ber eleji napot, amikor elõször demonstrált
a LIGA a Suzuki gyár elõtt - arról beszélt,
hogy az EGFSZ a legelszántabb szakszer-
vezetté vált, de azóta sem javult, nem vál-
tozott semmi pozitívan. Lánckirúgás hono-
sodott meg Magyarországon, a multinacio-
nális Suzuki gyárnál olyan embernek
mondtak fel, akinek jogerõs visszahe-
lyezéséig négy nap volt hátra, majd ciniku-
san azt mondták: tudjuk, hogy törvényte-
len, de azért csináljuk, mert ez még másfél-két év szabadságot jelent a
Suzukinak - idézte a gyár képviselõit a LIGA elnöke. A munkáltatók ab-
ban lubickolnak, hogy a hazai jogkövetési morál rendkívül alacsony
színvonalú. Ez gyalázatos, ami a magyar törvények semmibe vételét je-

lenti, s ebben a Kormány felelõssége is benne van - hangzott el. Falussi
Sándorra, a Péti Nitrogénmûvektõl törvénytelenül elbocsátott szakszer-
vezeti vezetõre és Párma Zsolt meghurcolására utalva a LIGA vezetõje azt
mondta, hogy ezeket a magyar hõsöket vissza kell hozni, nem lehet hagy-
ni, hogy megnyomorodjanak, hogy a családjaik tönkremenjenek.

Az elmúlt idõszakban nagyon sok munkaügyi konfliktust élt meg
a LIGA a Suzuki gyárral, s ez a monopolhelyzetben lévõ cég kacag-
va fizeti ki a törvénysértésekért járó büntetéseket. Azt követeljük,
hogy ezt követõen a Btk. intézkedjen a munkaügyi szabályok súlyos
megsértõivel szemben. Ez lesz a LIGA következõ feladata, szeret-
nénk, ha ezt megvalósítanánk, ehhez pedig szét kell rombolni a mun-
kaadók és a Kormány igen kemény, a munkavállalók ellen forduló
paktumát. Ha a viszonyok nem változnak, a tiltakozás nem zárul le.

Össze kell fogni! - A Suzuki gyár elõtt tüntetett a LIGA
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A LIGA Szakszervezetek 2007. május 30-án, illetve 2007. július 4-
én beadvánnyal fordult az OMMF Közép-Dunántúli Munkaügyi Fel-
ügyelõségéhez, melyben kérte, hogy az OMMF folytasson le munka-
ügyi ellenõrzést a Magyar Suzuki Zrt. munkáltatónál.

A munkáltató az Esztergomi Gépkocsigyártók Független Szak-
szervezete elnökének, Párma Zsoltnak a munkaviszonyát 2007. má-
jus 17-én rendkívüli felmondással megszüntette. Tekintettel arra,
hogy nevezett munkaviszonya már 2006. február 9-én rendkívüli fel-
mondással megszûnt - a második felmondás közlésekor tehát nem
állt munkaviszonyban -, keresettel élt a Tatabányai Munkaügyi Bíró-
ságnál, melyben kérte a felmondás jogellenességének megállapítá-
sát.

A LIGA Szakszervezetek azért fordult az OMMF-hez, mert a mun-
káltató az újabb felmondás alkalmával nem tett eleget a munkaviszony
megszüntetéséhez kapcsolódó kötelezettségeinek, így nem kérte ki a
felsõbb szakszervezeti szerv véleményét, valamint nem állította ki a
munkaviszony megszüntetésével kapcsolatos igazolásokat. Álláspon-
tunk szerint a munkáltató ezzel megvalósította a 218/1999. (XII. 28.)
Korm. rendelet 94. § (1) bek. b) pontjában, valamint 95. § (1) bek. b)
pontjában foglalt szabálysértési tényállást.

A fenti jogsértésekre tekintettel kértük a felügyelõséget, hogy a
Met. 3. (1) bek. h) és m) pontja alapján folytasson le munkaügyi el-
lenõrzést a munkáltatónál.

Az OMMF 2007. augusztus 3-án kelt végzésével a panaszbejelen-
téseinkben foglaltak kivizsgálása miatt indított eljárást a Ket. 32. § (1)
bekezdése alapján a Tatabányai Munkaügyi Bíróság döntéséig felfüg-
gesztette.

A Ket. 32. § (1) bekezdésében foglaltak szerint „ha az ügy érdemi
eldöntése olyan kérdés elõzetes elbírálásától függ, amelyben az eljá-
rás más szerv hatáskörébe tartozik, vagy ugyanannak a hatóságnak
az adott üggyel szorosan összefüggõ más hatósági döntése nélkül
megalapozottan nem dönthetõ el, továbbá ha a döntéshez külföldi ha-
tóság vagy más szerv álláspontját is be kell szerezni, a hatóság az el-
járást felfüggeszti.”

A LIGA Szakszervezetek álláspontja szerint az elsõfokon eljárt
OMMF Közép-dunántúli Munkaügyi Felügyelõség súlyosan jogsértõ
döntést hozott. Az elmúlt két év során számos alkalommal tartottak
munkaügyi ellenõrzést a Magyar Suzuki Rt.-nél, melyek során jelen-
tõs munkaügyi jogsértéseket tártak fel, és azokat a megfelelõ mérték-

ben, a maximálisan kiszabhatóhoz közelítõ mértékû bírságtételekkel
szankcionálták is.

Az ellenõrzések során megállapított jogsértések arra engednek kö-
vetkeztetni, hogy a munkáltató célja ellehetetleníteni a szakszervezet,
de fõleg a szakszervezet elnökének mûködését, tevékenységét. A
2007. május 17-i jogsértés is ezt támasztja alá. A munkáltató számít-
hatott arra, hogy a Komárom-Esztergom Megyei Bíróság 2007. május
22-én ítéletben kötelezi Párma Zsolt munkaviszonyának helyreállításá-
ra. A május 17-i jogsértéssel az lehetett a szándéka, hogy késleltes-
se a várható, a munkáltatóra nézve hátrányos ítélet végrehajtását.

A Magyar Suzuki Zrt. feltehetõleg tisztában van azzal, hogy a 2006.
február 9-i rendkívüli felmondás a munkaviszonyt azonnali hatállyal
megszüntette, a felek közti munkaviszony 2007. május 17-én nem állt
fenn, így a munkavállalót a részítélet kihirdetéséig (a munkaviszony
helyreállításának kimondásáig) semmilyen kötelezettség nem terhelte.
Ha azonban a munkáltató szerint fennálltak ilyen kötelezettségek, úgy
a munkáltatónak is be kellett volna tartania a munkaviszony másod-
szori megszüntetésekor az Mt.-ben foglaltakat.

A Met. 3. § (1) bekezdése szerint:
3. § (1) A munkaügyi ellenõrzés kiterjed:
h) a foglalkoztatásra irányuló jogviszony megszûnésével összefüg-

gõ - a munkavállalót megilletõ - igazolások kiállítására és kiadá-
sára, valamint a munkaviszony megszûnéséhez, megszünteté-
séhez kapcsolódó elszámolás megtörténtére vonatkozó jogsza-
bályok rendelkezéseinek,

m) a választott szakszervezeti tisztséget betöltõ munkavállalónak,
az üzemi és a közalkalmazotti tanács tagjának és a munkavé-
delmi képviselõnek a munkajogi védelmére, valamint munka-
idõ-kedvezményére vonatkozó szabályok

megtartására.
Bejelentésünk alapján tehát az OMMF-nek munkaügyi ellenõr-

zést kellett volna lefolytatnia, és abban tényeket, azaz a kifogásolt
munkáltatói intézkedések (mulasztások) jogellenességét megálla-
pítania. Ezek teljes mér tékben függetlenek attól, hogy a munka-
ügyi bíróság késõbb megállapítja-e magának a munkaviszony
megszüntetésének jogellenességét. Így az eljárás felfüggesztésé-
rõl hozott döntést megalapozatlannak tar tjuk, az OMMF határoza-
ta ellen fellebbezést nyújtottunk be.

LIGA Szakszervezetek

A LIGA nem ért egyet az eljárással: A felügyelõség
a bíróságra vár, nem vizsgálódik a Suzuki Zrt.-nél

Visszajövünk, ha szük-
ség lesz rá, megenged-
hetetlen, hogy középkori
munkahelyi körülmények
uralkodjanak - tette hoz-
zá a LIGA elnöke. 

A tüntetés végén a LI-
GA és az EGFSZ aktivistái
egy Suzukit vontattak el a
„Tisztességes munkahelyi
kapcsolatokat“ hirdetõ
transzparenshez.

Szita Róbert
Kiséri-Nagy Ferenc



6

2 0 0 7 / 3 .  s z á m A K T U Á L I SHHAARRSSOONNAA

A közelmúltban látott napvilágot a nemzet-
gazdaság II. negyedévi növekedésérõl szó-
ló jelentés, amely még az elemzõket is
meglepte. Úgy tûnik, hogy beigazolódtak
azok a pesszimista jóslatok, amik azt jelez-
ték, hogy a Gyurcsány-csomag túlzottan le-
fékezi a gazdaságot. Adódik a kérdés: mi
van a „pannon pumával”? Errõl kérdeztük a
LIGA szakértõjét, dr. Szabó Imrét.

- Tényleg beteg a „pannon puma”?
- Én azt mondanám, hogy kezelés alatt áll.

A kérdés csak az, hogy ha a mûtét sikerül is, a
beteg túléli-e? Komolyra fordítva a szót, két-

ségtelen, hogy a GDP növekedése ijesztõen lelassult, de ha mélyen az oko-
kat vizsgáljuk, egyértelmû, hogy e mögött az állami költségvetés - korábbi
egészségtelen túlköltekezésének - visszafogása áll, magyarul a közpénzek-
kel való felelõsebb gazdálkodás paradox módon ezzel a negatív hatással jár. 

Ugyanakkor az állami szerepvállalásnak kevésbé kitett területeken
(ipari termelés, export) a folyamatok kedvezõbben alakultak.

- Ezek szerint mégsem akkora a baj?
- De, sajnos a magyar gazdasággal továbbra is nagy bajok vannak,

ezen belül is elsõsorban a versenyképességet, illetve - részben ezzel ösz-
szefüggésben – a foglalkoztatást illetõen kritikus a helyzet.

- Ami a versenyképességet illeti, úgy tudom, hogy a miniszterelnök
által életre hívott Gazdasági Versenyképesség Kerekasztal, - melynek
ön is tagja -, azzal a céllal állt fel, hogy választ adjon arra: mitõl rom-
lott hazánk versenyképessége az elmúlt években. Illetve úgy is felte-
hetném a kérdést, miként lettünk éllovasokból sereghajtók?

- Valóban részt veszek ennek a testületnek a munkájában, a LIGA el-
nökének mandátuma alapján, és úgy tûnik, megkerülhetetlen ez a kérdés,
hiszen a régión belül, illetve az újonnan csatlakozó országok közül hazánk
versenyképessége ma talán a leggyengébb. Azok a versenyelõnyök, amik
a 90-es évek végéig megvoltak, mára szinte teljesen elolvadtak. 

- Hol tart ennek a kérdésnek a vizsgálatában a Kerekasztal, és kik a tagjai?
- Az üzleti és a tudományos élet reprezentánsai, közéleti szereplõk,

szakértõk vesznek részt a munkában. A Kerekasztal három munkacsoport-
ban vizsgálja ezt a kérdést, a kutatás-fejlesztés és az innováció, az adó-
rendszer, illetve az üzleti környezet az a három kiemelt terület, ami ma ha-
zánk versenyképességét illetõen leginkább a szûk keresztmetszetet jelenti. 

A Kerekasztal széles körû szakmai egyeztetés alapján javaslatokat fo-
galmaz meg, amelyeket lehetõségei szerint megpróbál a kormányzati
jogszabály- elõkészítõ munka számára használható formában és tarta-
lommal elkészíteni. 

A munka jelenlegi fázisában azokat a csomópontokat próbáljuk meg föl-
tárni, ahol a versenyképességi akadályok egyértelmûen meghatározhatók.

- Mondana ezek közül néhányat? 
- Elég sok ilyen van, de kezdjük az elején!
Nemzetközi összehasonlításban Magyarországon igen alacsony, 1%

alatti a K+F aránya a GDP-n belül. A nagyobb baj, hogy ezek a kiadások is
döntõen költségvetési forrásból erednek, rendkívül kicsi a vállalati források
aránya. Az elmúlt évek pénzügyi-gazdasági szabályozása e területen is ki-
számíthatatlan és ellentmondásos volt. Jól látszik, hogy ez részben az okta-
tás kérdéseivel is összefügg. Az üzleti környezetet illetõen többféle nemzet-
közi összehasonlítás is készült, ami alapján bemérhetõ versenyképességi
pozíciónk romlása. Ami ebbõl a szempontból említést érdemel: a magyar
vállalkozások teherviselõ képességét nem csak a közteherviselés (adók, já-
rulékok), hanem a közmûvek és közszolgáltatások (posta, vasút, energia, bí-
rósági és hatósági eljárások) államilag meghatározott díjtételei, illetve ezek
árrobbanása is próbára teszi. Nagyon jelentõs továbbá az állami intézmé-
nyek mûködési zavaraiból, kudarcaiból származó elszalasztott lehetõségek
és költségek halmozódása, illetve a korrupció, a feketegazdaság kiterjedt
mértéke. Ugyanakkor meg kell említeni azt is, hogy a korábbi években leg-
fõbb problémaként megfogalmazódott tõkehiány ma már nem szerepel a
képzeletbeli versenyképességi akadálylista elsõ helyein.

- Gondolom, a legtöbb kritika az adórendszerünket illetõen fogalma-
zódik meg!

- Valóban ez az a terület, ami a legnagyobb érdeklõdést váltotta ki a
Kerekasztal résztvevõi körében.

- Nyilván nagy viták is vannak a résztvevõk között…
- Lehet, hogy meglepõ a válasz, de nincsenek jelentõs nézetkülönbsé-

gek az adózási kérdéseket illetõen. A jelenlegi helyzetet illetõen egységes

a vélemény abban, hogy az adórendszerben túlságosan nagyok az élõ-
munkára rakódó terhek, viszonylag magasak a forgalmi adók (a nemzet-
közi összehasonlításban kiugróan magas, pl. a szállásértékesítést terhe-
lõ ÁFA), és szinte jelentéktelen a vagyont terhelõ adók aránya. Ezzel ösz-
szefüggésben aránytalan a közteherviselés, kevesen fizetnek sok adót
(gondolok itt elsõsorban a bérbõl-, fizetésbõl élõkre), és magas azok ará-
nya, akik nem, vagy erejükhöz képest alig vesznek részt a közkiadások fi-
nanszírozásában. Összességében ez az aránytalanság jelentõsen rontja a
legális vállalkozások versenyképességét is. 

- Ebbõl az következik tehát, hogy szükség van az adók radikális
csökkentésére?

- Azon túl, hogy „igény lenne rá”, a versenyképességet illetõen is el-
kerülhetetlen a bért terhelõ adók és járulékok fokozatos csökkentése, a
kérdés azonban az, hogy mi legyen ennek az ellentételezése. Azt a meg-
közelítést a Kerekasztal tagjai nem osztják, hogy önmagában az adók
csökkentése olyan növekedési többletet eredményez, hogy ez az állami
bevételek visszaesését kompenzálná, különösen nem rövidtávon. Csodák
nincsenek. Ezzel együtt - és ezt a nemzetközi tapasztalatok viszont egy-
értelmûen alátámasztják – nincs más út, mint ez, a kérdés azonban az,
hogy az adórendszeren belül hogyan lehet ezt a kihívást kezelni. Valószí-
nû, hogy ennek forrása csak a vagyoni típusú adók fokozatos bevezetése
lehet, továbbá a feketegazdaság kifehérítése, és itt az is nyilvánvaló, hogy
ez a kettõ összefügg.

- Tehát jön az ingatlanadó?
- Ez a mai helyzetben szakmailag valószínûleg indokolt lenne, politika-

ilag azonban vállalhatatlan.
- Tegyük hozzá, hogy a társadalom ezt nagyfokú igazságtalanság-

nak is tartja.
- Jogosan, ugyanakkor elképzelhetõ lenne ennek olyan megvalósítása

is, ami ezt az igazságtalanságot orvosolná. Itt konkrétan arra gondolok,
hogy a személyi jövedelemadóból levonható lenne az egyén által befize-
tett ingatlanadó. 

- Van erre reális esély?
- Sajnos nincs. A legutóbbi ülésen részt vett Veres János pénzügymi-

niszter és ezt a felvetésemet azzal utasította el, hogy miután helyi adóban
gondolkodnak, erre nincs lehetõség. Úgy tûnik tehát, hogy a kormányzat
ezt egy újabb sarcként kívánja bevezetni, amit nyilvánvalóan ebben a for-
mában mi nem támogatunk.

- Mennyire nyitott a Kormány a Kerekasztal javaslataira ennek
függvényében, amit az ingatlanadóról elmondtál?

- A Kerekasztal kétségtelenül rendelkezik egyfajta súllyal, amire töb-
bek között abból következtetek, hogy a legutóbbi koalíciós megállapodás-
ban benne van, hogy az adórendszer átalakítását illetõen a testülettel
konzultálni kell.

Ugyanakkor azt tapasztaljuk, hogy a politikai mozgástér rendkívül beszû-
kült, tehát a szakmailag indokolt változásoknak elsõsorban ez a korlátja.

- Ez azt jelenti, hogy pl. a jövõ évre vonatkozóan nincs is esély sem-
milyen érdemi változtatásra?

- Igen. Voltak javaslataink - többek között – az adórendszer egyszerû-
sítésére, ezek visszaköszönnek a most ismert törvénymódosítási javasla-
tokban, többre azonban egyelõre nincs esély. Ugyanakkor kétségtelen,
hogy néhány területen, - és itt elsõsorban a feketegazdaság elleni fellé-
pésre gondolok -, a Kormányzat „megmozdult” és ez már a jövõ évi adó-
szabályokban is megjelenik. Átfogó adóreformra azonban nem látok 
esélyt, bár itt is azt mondom, hogy „igény lenne rá”.

- A szakmai megközelítésen túl, mi a szakszervezeti viszony ezek-
hez a kérdésekhez?

- A nemzetgazdaság versenyképessége nem csak a vállalkozások és
a gazdasági kormányzat, hanem az egész magyar társadalom ügye. A
nemzetgazdaság versenyképessége nem független a vállalkozásokban
dolgozók nemzetközi versenyben való helytállásától. Személyes vélemé-
nyem, hogy a jelenlegi globalizációs folyamatok között a versenyképes-
séget illetõen nincs választási lehetõségünk. Nem dönthetünk úgy, hogy
mi ebbõl köszönjük, de nem kérünk.

Ugyanakkor azt meg kell akadályoznunk, hogy - akár a versenyképes-
ség ürügyén - a munkavállalók legyenek ennek az áldozatai, tehát olyan
javaslatokat nem tudunk támogatni, ami csak a tõke javára - és ezzel
együtt a munkavállalók kárára - kívánja a versenyképességet javítani. Úgy
gondolom, hogy a magyar munkavállalók érdeke is a versenyképesség
növelése, ezen belül is elsõsorban a foglalkoztatottság bõvülése, ami et-
tõl nem elválasztható, hiszen ha nõ hazánk versenyképessége, akkor új
munkahelyek jönnek létre. Lejegyezte: Sz.R.

Versenyképes-e a magyar gazdaság?
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A LIGA legnagyobb tagszervezetéhez, az FRDÉSZ-hez tartozó -
közelmúltban alakult - Független Büntetés-végrehajtási Szakszervezetek
Országos Szövetsége (FBVSZOSZ) elsõ alkalommal rendezett továbbkép-
zést szakszervezeti tisztségviselõi részére. A pilisszentkereszti Büntetés-
végrehajtás Továbbképzési és Konferencia Központban – szeptember 10-
11-én – lebonyolított rendezvény célja a szakszervezeti vezetõk tovább-
képzése, a hatékonyabb, jogszerû mûködés, valamint a szövetség tag-
szervezeteinek és azok mindennapjainak megismerése volt. A továbbkép-
zésen részt vett és az aktuális, munkavállalók érdekében lezajlott tárgya-
lásokról is informálta a megjelenteket Kónya Péter FRDÉSZ elnök.

A továbbképzést Fabók Ferenc, az FBVSZOSZ elnöke nyitotta meg,
majd az FBVSZOSZ eredményeit és médiaszerepléseit vette górcsõ alá.
Ezt követõen a jogsegélyszolgálat tevékenységérõl, a Hszt. és a közalkal-
mazotti törvény változásairól adott elõ dr. Ese Ferenc fõtitkár. A szakszer-
vezeti tagok által igénybe vehetõ kedvezményekrõl Kucsera Miklós alel-
nök, majd a tagdíjlevonással, illetményszámfejtéssel kapcsolatos problé-
mákról Gellért Gábor ügyvezetõ alelnök tájékoztatta a megjelenteket.

Ezt követõen a szakszervezetek egyéni és kollektív érdekérvényesítési
lehetõségeirõl újfent a szakszervezet fõtitkára beszélt, majd a Fegyveres
és Rendvédelmi Dolgozók Érdekvédelmi Szövetségének (FRDÉSZ) bünte-
tés-végrehajtási dolgozók érdekében kifejtett tevékenységérõl Kónya Pé-
ter FRDÉSZ elnök tájékoztatott. A szövetség elnöke - miután gratulált az
FRDÉSZ legifjabb tagszervezetének a taglétszámuk utóbbi idõben tapasz-
talt gyarapodásához - a LIGA konföderációhoz való csatlakozás fontossá-
gát említette, majd az aktuális tárgyalásokról, a munkáltatóval történõ
egyeztetések részleteirõl informálta az FBVSZOSZ tisztségviselõit.

- Az FRDÉSZ eljutott arra a szintre, hogy gyarapítani kell az apparátust,
mind az OKÉT, mind a SZÉF megkívánja ugyanis a hatékony érdekképvi-
seletet. Önálló helye, székháza lett a szövetségnek, jelenleg globális alap-
szabály-módosítás, a szolgáltatások összhangjának, a kedvezményeknek
minél jobb kommunikálása, valamint a saját üdültetés és jogsegély-szol-
gálat beindítása elõtt állunk – mondta Kónya Péter FRDÉSZ elnök.

Ezt követõen az FRDÉSZ további célkitûzéseivel, programjával, a sok-
kal hatékonyabb érdekképviselettel kapcsolatban tettek fel kérdéseket a
tisztségviselõk. Gellért Gábor ügyvezetõ alelnök kiemelte: a szakszerveze-

ti tagságot folyamatosan motiválni kell azért, hogy fenntartsa tagsági vi-
szonyát. Az illetmények annyira elértéktelenedtek, hogy ma már szinte le-
hetetlen megélni a börtönõri fizetésbõl. 

Az FRDÉSZ kommunikációs tevékenységérõl – az FRDÉSZ-rõl készített
kisfilm megtekintése után – Szita Róbert, az FRDÉSZ honlap felelõs szer-
kesztõje adott információkat. A szakember – egyebek mellett – a szövetség
új központja által közvetített kommunikációs szolgáltatásokról, a tagszerve-
zetek által mûködtetett lapokról, internetes portálokról adott információkat.

Az elsõ nap végén még a jelenlévõ tisztségviselõk is beszámoltak
szakszervezetük helyi tevékenységérõl.

A második napi elfoglaltság a szakszervezetekre vonatkozó adózási
szabályokról, a könyveléssel kapcsolatos legfontosabb kérdésekrõl, prob-
lémákról történõ tájékoztatóval folytatódott Sebestyén Gyuláné, az FBVS-
ZOSZ könyvelõje elõadásában.

Ezt követõen a Budapest Bank által a szakszervezet részére felkínált
kedvezmények ismertetése, majd az új tagok beszervezési módszereirõl
volt szó. Kozák László, a LIGA szakszervezetek továbbképzési- és oktatá-
si osztályvezetõje pedig a LIGA Szakszervezetek nemzetközi kapcsolatai-
ról is tájékoztatta a megjelenteket.

Kép és szöveg: Sz. R.

E fenti hármas jelszó jegyében rendezte meg a Liga Vas és Fémipari
Szakszervezetek Szövetsége - szeptember 7-9 között a
csillebércei Szabadidõ és Ifjúsági Központban - immár
hetedik alkalommal a szakszervezeti tisztségviselök ta-
lálkozóját.

Sárközi István, a LVFSZ elnöke lapunknak el-
mondta, hogy idén a talákozóra 21 szakszervezet
küldött részvevõket és 16 kispályás labdarúgó csa-
pat nevezett be. A közel 250 fõ - a három napos ren-

dezvényen - a szakszervezeti élet aktuális kérdéseirõl kapott  tájékoz-
tatot.

A meghívott külsõ szakér tõk és a Liga szakér tõi, köztük
dr.Schnider Mariann jogász a szakszervezeti vezetõket megilletõ
munkahelyi jogi védelemrõl, míg Kónya Péter, a Liga társelnöke az új
szakszervezeti székházról, a korkedvezményes nyugdíjról, a szak-
szervezeti oktatásról, az új szakszervezetek csatlakozásáról és a Liga
Szakszervezeti Szövetség által índitott  fekete munka elleni  harcról
beszélt.

Közben a pályákon teljes erõbedobással  2 napon át zajlott a küzdelem
a Vándorkupá-
ért. A foci-ku-
pát egyébként a
Tungsram Dol-
gozók Szabad
Szakszervezet
zalaegerszegi
csapata nyerte.

Kép és
szöveg:

Kiséri-Nagy
Ferenc

„Szinte lehetetlen megélni az illetménybõl”
Az FBVSZOSZ továbbképzésén történt

Tájékoztatás, oktatás és sport



8

2 0 0 7 / 3 .  s z á m A K T U Á L I S ,  P O R T R ÉHHAARRSSOONNAA

Gyakornokot foglalkoztat a LIGA. Az egyéves, államilag finanszírozott
program során Kassai Norbert az érdekegyeztetés, a közügyek, a köz-
szféra szakértõjeként fogja a LIGA konföderáció szakértõi osztályának
munkáját segíteni. A 27 esztendõs, miskolci származású szakember
2007-ben végzett a politológia szakon, de hamarosan jogi tanulmánya-
it is befejezi. Mentora Migács Tibor osztályvezetõ, aki mindenben se-
gíti a munkáját és a tapasztalatszerzését.

A 27 esztendõs politológus az interneten találta meg az ösztöndíjas
foglalkoztatási programot és a ,,Társadalmi partnerek” címet viselõ prog-
ramban hívták be meghallgatásra. 

- Több szakszervezeti konföderáció is érdeklõdött utánam, de az igé-

nyek a Független Szakszervezetek Demokratikus Ligája (LIGA) és közöt-

tem találkoztak. Szeptember 10-én kezdõdött az egyéves ösztöndíjas

foglalkoztatási program, és amennyiben a LIGA elégedett lesz velem, ak-

kor esélyes lehetek a további foglalkoztatásra is.

- Mi lesz az elsõdleges feladata?
- A közszférával foglalkozom, ezért jelenleg a köztisztviselõk és a köz-

alkalmazottak jogállásáról szóló törvények, valamint a LIGA legnagyobb

tagszervezete, az FRDÉSZ miatt a Hszt. és a Hjt. mélyebb megismerésén

fáradozom. Már volt alkalmam OKÉT és OÉT üléseken is részt venni. Az it-

teni elsõdleges tapasztalataim szerint a LIGA kiemelkedõen markáns

szaktevékenységet folytat a munkavállalók érdekeinek érvényesítése te-

rén, ehhez kívánok én is hoz-

zájárulni. Közel áll hozzám az

érdekvédelmi munka, azt

gondolom, hogy mind a vég-

zettségeimnek, mind a sze-

mélyiségemnek megfelelõ

munkaterület lesz ez. Tudom,

hogy ez még a tanulás idõ-

szaka, de – megfelelõ ta-

pasztalatokat szerezve, a

hátteret és a folyamatokat is

látva – a késõbbiekben több területtel is foglalkoznék. 

Kassai Norbert jelenleg az angol TOEFL nyelvvizsgájára készül, de a
nyelvtanulás mellett kiemelkedõ szerepet játszik a sport is az életében.
Három éve foglalkozik küzdõsporttal, ha pedig ideje engedi, akkor Miskol-
con találkozik barátaival, de a szabadidejének nagy részét – immár egy
ideje Budapesten élve – barátnõjével tölti.  

A LIGA szakértõi osztályának vezetõje, Migács Tibor szerint az ifjú po-
litológus felkészült, elkötelezett szakember, aki gondos kiválasztási folya-
mat eredményeképpen került a LIGA konföderációhoz, tovább erõsítve a
konföderációt a szakmailag megalapozott álláspontok kimunkálásában.  

- at -

A közszféra szakértõje lesz

A nyári szünetet követõen az OÉT szakbizottságai,
illetve plenáris ülése napirendjén szerepelt a kor-
kedvezmény-biztosítási járulék megfizetése alóli
mentesítésrõl szóló kormányzati elõterjesztés. A ja-
vaslat a szakszervezetek, kiemelten a LIGA részérõl
teljes elutasításban részesült.

Hangsúlyozni kell, hogy az elutasítás nem kizá-
rólag a konkrét jogszabálytervezetnek szólt, hanem
a korkedvezményes nyugdíjrendszer átalakításával
kapcsolatos kormányzati felelõtlenségre adott kriti-
kát összegezte.

Ennek megértéséhez röviden fel kell frissíteni az emlékezetünket a kor-
kedvezményes nyugdíjrendszer évtizedekben mérhetõ hányattatásairól, a
LIGA által képviselt álláspontról. 

A korkedvezményes nyugdíjrendszer jelenleg is hatályos rendszere a
nyolcvanas évek elején alakult ki. Ennek központi eleme az ún. korkedvez-
ményes munkakörök jegyzéke, amely több, mint 800 munkakört tartal-
maz. A jegyzék változatlan formában megõrizte a keletkezése során létre-
jött ellentmondásokat. Az egyes munkakörök gyakran politikai és/vagy
szociális szempontok alapján kerültek fel rá, miközben veszélyes foglalko-
zás-egészségügyi helyzetû szakmákat nem tartalmaz. Ráadásul a listát a
kilencvenes évek elejétõl befagyasztották, az újabb szakmák jogos igényei
– hasonlóan a korábban kimaradtakéhoz – kielégítetlenek maradtak.

Az 1997-ben elfogadott nyugdíjreform során a korkedvezményes
rendszer átalakítása – annak elõkészítetlensége és konfliktusos jellege mi-
att – lekerült a napirendrõl. A Kormány a szociális partnerekkel megálla-
podott arról, hogy újabb két évig a rendszer változatlan formában fennma-
rad, és ez idõ alatt konszenzusos javaslat készül a reformra. Lakonikus tö-
mörséggel kijelenthetjük: ebbõl semmi sem valósult meg. A rendszer a
maga súlyos igazságtalanságaival együtt napjainkban is túlnyomórészt
változatlan formában maradt fenn.

A LIGA döntéshozó fórumai több alkalommal foglalkoztak a témával és
kialakították a szervezet álláspontját. Ennek lényege, hogy a hangsúlyt a
prevencióra kell helyezni: az egészség esetleges megromlását vagy el-
vesztését nem ellensúlyozza a korábbi nyugdíjazás lehetõsége. A korked-

vezményes munkaköröket objektív kritériumok alapján kell kiválasztani,
abban a körben, ahol a munkaszervezési, munkavédelmi, foglalkozás-
egészségügyi rendszabályok betartásával is fennállnak egészségkárosító
hatások. (Megítélésünk szerint pl. a mûszakos munkavállalók esetében al-
kalmazni szükséges a korkedvezményt.) A korkedvezményes munkakö-
rökben foglalkoztatóknak többletjárulékot kell fizetniük.

A Kormány tavaly õsszel ismét nekirugaszkodott a korkedvezményes
nyugdíjrendszer reformjának. Az akkor megtett intézkedései azonban fele-
másra sikerültek. A rendszer változatlan formában 2010.december 31-ig,
törvényerõre emelt formában fennmarad, a munkaköri lista továbbra sem
bõvíthetõ. Bevezették a korkedvezmény-biztosítási járulékot, amelynek
mértéke 13 százalék. Az átmenet megkönnyítésére a munkáltatók elõször
2008. januárjától fizetik az új járulékot, amelyhez négy éven át, csökkenõ
mértékû állami támogatást kapnak. A korszerû technológiát, a megfelelõ
munkavédelmi, foglalkozás-egészségügyi szabályokat alkalmazó cégek
számára kilátásba helyeztek egy objektív kritériumokon alapuló mentesí-
tési eljárást, amelynek eredményessége esetén a többletjárulék-fizetési
kötelezettség – és vele a munkavállalók korkedvezményre való jogosult-
sága is - megszûnik. 

Az OÉT fórumai ez utóbbi tervezetet tárgyalták meg. Gondolatmene-
tünk szempontjából a tervezet technikai megoldásai, bár sok szempontból
elfogadhatatlanok számunkra, most másodlagosak. A mentesítési eljárás
a jelenlegi rendszer ellentmondásait élezi ki, miközben a megoldást to-
vábbra is elodázza. A LIGA számára elfogadhatatlan, hogy a rendszerbõl
történõ kikerülés szabályrendszere rövidesen alkalmazásra kerül, miköz-
ben a hasonló objektív kritériumok alapján a bekerülés lehetõségét nem
alakították ki! Ez alapján a következõ években nem történik majd más,
mint a korkedvezményes jogosultságok folyamatos csökkenése az egyik
oldalról, tömeges és jogos igények kielégítetlensége a másik oldalról.

A tervezet elutasítása mellett a tiltakozás tehát az új rendszer kialakítá-
sának megengedhetetlen halogatása ellen szólt. A LIGÁ-nak megfelelõ
erõvel kell a Kormány tudomására hozni, hogy nem engedi a rendszert
féloldalasan mûködtetni, követeli a korkedvezményes nyugdíjra való jogo-
sultság feltételeinek megteremtését, ahol ez indokolt és szükséges.

Migács Tibor szakértõi osztályvezetõ

A korkedvezményes nyugdíjrendszer átalakítása:
sokasodó kérdõjelek



9

2 0 0 7 / 3 .  s z á mA K T U Á L I S HHAARRSSOONNAA

Viharos tanévkezdés iskolabezárásokkal, átszervezésekkel,
pedagógusok ezreinek elbocsátásával
Interjú Kerpen Gáborral, a PDSZ elnökével
A rendszerváltás óta a legviharosabb tanévkezdésen vagyunk túl:
a kormányzati intézkedések miatt több mint nyolcezer pedagógus
került utcára, az iskolai árszervezések során diákok ezrei szakad-
tak el kedvenc osztálytársaiktól, tanáraiktól. A ma még munkahely-
lyel rendelkezõ oktatók közérzete sem felhõtlen, hiszen keresetük
reálértéke csökkent, a minõségi munka végzéséhez szükséges fel-
tételek pedig számtalan intézményben hiányosak – az iskolák
nyolcvanöt százaléka felújításra szorul. S miközben az illetékes
tárca a digitális táblák beszerzését favorizálja, addig a szeptembe-
ri órákról háromszázötvenezer tankönyv hiányzott. A gondokat to-
vább tetézi, hogy az érvényes jogszabályok szerint a pedagógusok
kötelezõ óraszámát megemelték – ez a tevékenység azonban több-
letdíjazás nélkül történik. Kerpen Gábor, a Pedagógusok Demokra-
tikus Szakszervezetének elnöke a kormányzati tevékenység kritiká-
ja mellett hangsúlyozza: a közoktatás a közjó része, melynek csor-
bítása a társadalom elleni lépés. Ezért is vettek részt a Nagycsalá-
dosok Országos Egyesülete által szervezett szeptemberi demonst-
ráción. 

-  Elnök úr, ön az iskolák bezárásáért, az átszervezésekért nem
a fenntartókat – azaz elsõsorban az önkormányzatokat – teszi fele-
lõssé, hanem a kormányzati döntéseket.

- Elképesztõ az a cinizmus, amely a kormány részérõl megnyilvá-
nul – nem a kabinet küldi el ugyanis a pedagógusokat, nem a kor-
mány zárja be az iskolákat, hanem megszorító intézkedéseivel és más

jogszabályi módosításokkal arra kényszeríti az önkormányzatokat,
hogy hagyjanak fel az oktatási intézmények mûködtetésével. A való-
ság tehát az – s ezt mindenkinek tudnia kell -, hogy a kormány kizá-
rólag olyan szabályzókat fogadtatott el a Parlamenttel, melyeknek
egyenes következményei lettek az elbocsátások, iskolabezárások.
Úgy is fogalmazhatnék: ha ez nem államigazgatási, hanem büntetõjo-
gi kategória lenne, a kormányt bizonyára elmarasztalnák. A kabinet
úgy hozza meg intézkedéseit, hogy közben tudja: a gyerekek többsé-
gének az oktatás az utolsó esélye arra, hogy felnõttként megfelelõ mi-
nõségû életet éljen.  Egyértelmû, hogy nem szakmai alapú döntések
születnek – a kormánynak egyedüli célja a spórolás, az állami kiadá-
sok csökkentése. Csak szlogenként létezik, hogy „minden gyerek
egyformán fontos”, s az esélyegyenlõség is csak a hétköznapi szavak
szintjén létezik. Számtalan döntés ezzel szemben születik, ezzel ellen-
kezõ hatású – nem kell alapos elemzésekbe bocsátkoznunk, hogy
mindezt tisztán lássuk. 

- Véleménye
szerint a gazdaság
állapota teszi
szükségessé az
oktatás terén is
tapasztalt, idõn-
ként spontánnak
tûnõ intézkedése-
ket, vagy egyfajta
trendet vél ezek
mögött felfedezni?

- Úgy látom,
hogy az idei intéz-
kedések egy mar-
káns irányzat ré-
szeit képezik. A
2003-as közokta-
tási törvénymódo-
sítás óta ugyanis
azt láthatjuk, hogy
a diákokat „eltávo-
lítják” intézmé-
nyüktõl. Ez nem
alaptalan vád, hi-
szen mindezt visz-
szaigazolja a gye-
rekek kötelezõ óra-
számának csökkentése. A pedagógusok elbocsátása ugyancsak a di-
ákok érdekei ellen hat.

- A PDSZ részt vett azon a demonstráción, melyet a Nagycsalá-
dosok Országos Egyesülete szervezett. Álláspontjuk szerint az is-
kolák megszüntetése, a „tanulógyárak kialakítása” gyerek-, csa-
lád- és pedagógusellenes. Az egyesület  szerint a kormány fontos-
sági sorrendjének végén kullog a család, az oktatás, vagyis a tár-
sadalom újratermelésének ügye. A közös fellépés azonos platfor-
mot, álláspontot és kiutat feltételez…

- A Pedagógusok Demokratikus Szakszervezete az az érdekvédel-
mi tömörülés, amely folyamatosan kiáll a közoktatás minõségének ja-
vításáért, a szférában dolgozókért. Úgy véljük: a közoktatás a közjó
része, melynek csorbítása a társadalom elleni lépés. Ezért vettünk
részt – immár második alkalommal – a Nagycsaládosok Országos
Egyesületének szervezésében történt demonstráción.

A jövõ tehát nem túl kecsegtetõ, hiszen tudatában vagyunk an-
nak is, hogy a kormányzat két éven belül negyvenmilliárd forintot
akar kivonni a közoktatásból. Teszi ezt annak ellenére, hogy tisztá-
ban van a következményekkel: ez rendkívül káros hatással lesz a
gyerekekre, a minõségi oktatásra, s egyben megtizedeli az oktatási
intézményeket.  Folyamatos ellentmondásban van önmagával a ka-
binet, mer t közben 120 milliárd forintos – az oktatásban felhasznál-
ható - EU forrásról beszél, melybõl digitális táblákat kíván vásárol-
ni és az információs oktatást szeretné preferálni. Úgy véljük, hogy
elsõsorban nem ezekre van szükség, hanem élhetõ iskolákra a kis-
településeken is - olyan oktatási intézményekre, ahol ismét felerõsöd-
het a személyes kötõdés a szülõk, a diákok és a pedagógusok között.

Süli Ferenc
Fotók: K.N.F.
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A Villamosenergia-ipari Dolgozók Szakszervezeti Szövetségének
(VDSZSZ) – szeptember 21-i – rendkívüli kongresszusa úgy határozott,
hogy az Autonóm Szakszervezeti Szövetségbõl (ASZSZ) kilépnek, s ez-
zel egy idõben kérik felvételüket a Független Szakszervezetek Demok-
ratikus Ligájába (LIGA). Az MVM Zrt. budapesti székházában megtar-
tott szakszervezeti eseményen Gál Rezsõ, a VDSZSZ elnöke azt hang-
súlyozta, hogy az igazi kihívás csak most, a fúzióval kezdõdik meg.

A rendkívüli kongresszus egyetlen napirendi pontja a szövetségi tag-
ság megszüntetése, illetve a LIGA konföderációhoz történõ csatlakozás
volt. A kongresszusi bizottságok és tisztségviselõk megválasztása után a
mandátumvizsgáló bizottság azt a jelentést adta, hogy az ülésen 91%-os
arányban – százharmincegyen – vesznek részt a kongresszusi küldöttek. 

Az írásos dokumentumhoz Gál Rezsõ fûzött
szóbeli kiegészítést. A VDSZSZ elnöke - miköz-
ben felelevenítette a rendkívüli kongresszus, az
elmúlt két esztendõ elõzményeit - elmondta: a
döntéshozatal demokratikus voltát szükséges

erõsíteni, tovább kell lépni a vélt vagy valós sé-

relmeken, ma már igazi csapatjátékosokra van

szükség, hogy tovább erõsödjön a szövetség.

Új munkamódszert, új munkastílust kell kidol-

gozni. A képviseleti munkát javíthatja a LIGA re-

gionális szolgáltató hálózatának és brüsszeli

irodájának beindítása is.

A jelen kihívásairól a VDSZSZ vezetõje azt emelte ki, hogy a szakszer-
vezeti erõket célszerû erõsíteni, ugyanakkor a munkáltató az „oszd meg
és uralkodj” elvet alkalmazva jár el. Magyarországon a 6 konföderációt és
a több mint száz ágazati szakszervezetet is a megosztottság jellemzi, ho-
lott az együttmûködést kellene erõsíteni. 

A szóbeli kiegészítés után dr. Szilágyi József, a fúziót elõkészítõ tárgya-
lódelegáció prominens tagja szólalt fel.

- Ha az Autonomoknál nem lehet jobbítani a szövetségi munkát, akkor

melyik konföderációval lehetne a továbbiakban együttmûködni? - tettük

fel a kérdést hónapokkal ezelõtt.  Az egyedüli alternatíva – az iparági szak-

szervezetek hovatartozása és a nyíltan is vállalt pártpolitikai sem-

legessége miatt - a LIGA lett. 

A kongresszuson elhangzott, hogy a nagyon pozitív és nyílt párbeszéd
során a tárgyalódelegáció kidolgozta a csatlakozás feltételeit, a VDSZSZ
képviseletének garanciáit. Az iparág és a VDSZSZ súlyát mutatja, hogy a
VDSZSZ elnöke társelnöki funkciót kap, emellett a különbözõ bizottságok-
ban, regionális irodákban is helye lesz a VDSZSZ-nek.

Ezt követõen, már a határozatról szóló vita során több felszólaló is
megindító érzésnek nevezte, hogy ennyi küldött képviselheti érdemben ez-
rek, tízezrek érdekeit. 

Egyed Ferenc, a LIGA-VHSZ elnöke  kiemelte: a LIGA szakszervezetek-

hez tartozni jó, ezzel a lépéssel az iparági szakszervezetek még egysége-

sebbek, még erõsebbek lesznek.

Tóth István, a MEDISZ küldötte: keserû szájízzel jöttem ide, nehéz a

szívem, de már jó elõre eldöntöttem, hogy a csatlakozás mellett döntök.

Ami nincs benne, ami nem szerepel a beszámolóban, engem zavar. Régi

tüskék miatt korábban a LIGA nem volt szimpatikus, de a LIGA vezetõivel

történt személyes találkozásom és eszmecserém meggyõzött arról, hogy

elõbbre kell jutni, ezért szavazok a csatlakozás mellett. 

Többen is megfogalmazták, hogy információik szerint a LIGA örömmel
és szívesen várja a VDSZSZ-t.

A vitát követõen Gaskó István, a LIGA elnöke szólt a kongresszushoz. 
- Ahol ilyen szabadon, nyíltan el lehet

mondani a véleményeket, mint a ti tagszer-

vezeteitekben, ott nincs, nem lehet különö-

sebb gond a demokráciával. Amikor a Mát-

ránál jártam, úgy jöttetek nekem, mint a da-

razsak, ugyanakkor büszkeséggel tölt el,

hogy a tagság 70%-át már a helyszínen sike-

rült a LIGA értékeirõl és hiteles érdekvédel-

mi tevékenységérõl meggyõzni. A LIGA min-

dent úgy alakít, hogy a lehetõ legkelleme-

sebb, legszívélyesebb fogadtatást biztosít-

hassa a villamosenergia-ipari szakszerve-

zetnek. Történelmi a pillanat, hiszen olyan még nem volt, hogy valamely

ágazati szövetség kilép az egyik konföderációból és átlép egy másikba. 

Valóban igaz, hogy ma Magyarországon túl sok szakszervezeti szövet-

ség létezik: a LIGA közel tíz éve próbálja elõremozdítani a konföderációk

fúzióját, ugyanakkor mára ott tartunk - ahelyett, hogy közeledtek volna

egymáshoz, inkább tovább távolodtak egymástól. A LIGA ezért úgy dön-

tött, hogy nem a konföderációk vezetõivel, hanem az iparági szakszerve-

zetekkel keresi az együttmûködés további lehetõségét. 

Addig, amíg a hitelesnek tartott érdekvédelmi szervezetek is egymás-

sal küzdenek, addig a munkáltatók is hátradõlnek. Egymás szidalmazása

ugyanis marginálissá teszi a szakszervezeti mozgalmat. Ezt kell meg-

szüntetni, a szövetségi politikánkkal eredményeket kell elérnünk. 

És mindehhez mit ajánl a LIGA? Mindent! A magyar és a világ érdek-

védelmi szervezeteinek valamennyi keretét, De! A LIGA önmagában

semmi, a tagszervezetek jelentenek mindent! A lényegi elem, hogy ese-

tünkben sem csatlakozásról, hanem egyesülésrõl, összeolvadásról van

szó! Ebben, s nem az alá-fölérendeltségi viszonyban van a lényeg! Az

igenek további erõkoncentrációt eredményezhetnek, s egy olyan konfö-

deráció áll majd szemben a Kormányzattal, a munkáltatói hatalommal,

amelyet már nem lehet megkerülni. Egy új, egy minden eddiginél erõsebb

Összefogtak – Egyesülés elõtt a VDSZSZ és a LIGA
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szakszervezeti központ kezd kibontakozni, ehhez kívánok magunknak

sok sikert. 

Lõrincz Lászlót, a Paksi Atomerõmû Dol-
gozói Szakszervezete (PADOSZ) elnökét la-
punk – még a szavazás elõtt – arról kérdez-
te, hogy helyi szinten miként készültek a
kongresszusra. 

A PADOSZ elnöke nyújtotta át egyébként
Gaskó István LIGA elnöknek azt a pólót, mely
már a közös munka elindulását szimbolizálja. 

- A nagyon alapos elõkészítõ munka

után mi is áttanulmányoztuk a beterjesztett

határozati javaslatot, s azt a véleményt ala-

kítottuk ki, hogy, ha kell, akkor váltsunk, le-

gyünk a sokkal erõsebb és hatékonyabb szakértõi háttérrel rendelkezõ 

LIGA tagjai. Tagjaink gyakorlatias megfontolásból döntöttek: igaz, hogy

több lesz a tagdíjunk, de cserébe ezért sokkal szélesebb körû szolgálta-

tásban is részesülhetünk. Mi már egy-két lépéssel elõrébb járunk, hiszen

a napokban Pakson lezárult üzemi tanácsi választásokon mi már a helyi

ligás tagszervezetekkel közös jelölteket indítottuk.   

Gál Rezsõ VDSZSZ elnök vitazárója után a rendkívül kongresszus kül-
döttei döntöttek a beterjesztett határozatról. Miután a döntéshozó fórum
titkos szavazással – 128 igen és 1 ellenszavazattal – amellett döntött,
hogy egyesül a LIGA konföderációval, Gaskó István LIGA elnök, Kónya

Péter társelnök, Horváth Lajos ügyvezetõ alelnök és Egyed Ferenc, a
LIGA-VHSZ elnöke is gratulált a küldötteknek. 

Az egyesülés további folyamatáról tudni kell, hogy elõbb a LIGA Ta-
nács, majd december 14-én már a LIGA rendkívüli kongresszusa dönt a
fúzióról, a VDSZSZ teljes jogú tagságáról. A zárszót mondó Gál Rezsõ el-
mondta, hogy a kihívás csak ezt követõen kezdõdik, majd ismertette a
VDSZSZ által kiadott sajtóközleményt. 

Szita Róbert
Kiséri-Nagy Ferenc

Sajtóközlemény

A Villamosenergia-ipari Dolgozók Szakszervezeti Szövetsé-
ge (VDSZSZ)  2007. szeptember 21-én  a konföderációs
hovatartozás kérdésében Budapesten rendkívüli kongresz-
szust tartott.

Megvitatta az írásos elõterjesztést, valamint az elmúlt más-
fél évben történt  szakszervezeti eseményeket.

A kongresszus - többek között -  pozitívan értékelte a Füg-
getlen Szakszervezetek Demokratikus Ligája (LIGA) konfö-
deráció szakmai alapokon nyugvó demokratikus mûködését.

A vita és a javaslatok eredményeként a kongresszus  titkos
szavazáson 97%-os arányban döntést hozott arról, hogy  a
VDSZSZ 2007. szeptember 21-i hatállyal megszünteti az
Autonóm Szakszervezetek Szövetségében (ASZSZ)  lévõ
tagságát és kéri felvételét a LIGA szövetségbe.

A kongresszus kimondta, hogy  kész az ASZSZ-hez tartozó
ágazati szakszervezetekkel a továbbiakban is jó együttmû-
ködésre.

A kongresszus kifejezte azt az igényét, hogy a VDSZSZ min-
den testülete, minden tisztségviselõje és minden tagja te-
gyen meg minden tõle telhetõt annak érdekében, hogy az
országos konföderációk összefogjanak  és a jövõben erõi-
ket egyesítsék.    

Budapest, 2007. szeptember 21.

A VDSZSZ Kongresszusa

Amit a Villamosenergia-ipari Dolgozók
Szakszervezeti Szövetségérõl (VDSZSZ) tudni kell
A VDSZSZ 1990. szeptember 15-én alakult. Jogelõdje a Magyar Villamos
Mûvek Tröszt Szakszervezeti Bizottsága, amely ekkor még a VASAS ága-
zati szakmai szakszervezet integrációs része. Az ágazat szakszervezeti
múltja több mint 75 évre tekint vissza, aminek az Elektromos Mûvek Dol-
gozóinak Szakszervezeténél találhatók meg írásos dokumentumai. A
Szövetség a tagszervezetek szövetsége.
A VDSZSZ-t ma 24 tagszervezet alkotja, melynek 20.000 tagja van. Átla-
gos szervezetségünk több mint 60%. Szervezõdési területünk kiterjed az
országban mûködõ valamennyi áramszolgáltatóra, szinte valamennyi
erõmûre, a szállító és a rendszerirányító részvénytársaságokra is. Né-
hány tagszervezet nem kifejezetten a villamosenergia-iparhoz tartozó
gazdálkodó szervezetnél szervezõdik, de az 1990-es átalakulás elõtt en-
nek szerves része volt.
A VDSZSZ tagja az Európai Vegyi, Energiaipari és Rokonszakmákban Dol-
gozók Szakszervezeti Szövetségének (EMCEF) és az Európai Közszolgál-
tatói Dolgozók Szövetségének, (EPSU) valamint a Közszolgáltatói Szak-
szervezetek Világszervezetének is (PSI). Ennek keretén belül a VDSZSZ
tagja az Európai Energia Bizottságnak, amely tárgyalópartnere az Euro
Electricnek is. A felsorolt nemzetközi szervezeteken túl a VDSZSZ számos
kétoldalú nemzetközi kapcsolattal bír.
A VDSZSZ és a tagszakszervezetek vezetõi választások útján töltik be po-
zíciójukat, az alapszabályokban rögzítettek szerint. A szervezetek anyagi
mûködésének alapja a tagdíj. Két kongresszus között a VDSZSZ legfõbb
döntést hozó munkaszervezete a Szövetségi Vezetõség, amelynek tagja
valamennyi tagszakszervezet egy-egy képviselõje, akinek szavazati joga
van a döntéshozataloknál. Az egyes szervezetek szavazataránya szerve-
zettségük súlyarányának megfelelõen változó.
A villamosenergia-iparban a VDSZSZ bír a legnagyobb szervezettséggel.
Ágazati szinten a VDSZSZ-nek és a Bánya és Energiaipari Szakszerveze-
ti Szövetségnek (BDSZ) van kollektív szerzõdéskötési joga, amelyet az
üzemi tanácsi választásokon elért eredmény határoz meg a Munka Tör-
vénykönyvének szabályozása alapján. Mind az 1995. évi, mind az 1998.
évi üzemi tanácsi választásokon a VDSZSZ jelöltjei kiemelkedõ szavazati
aránnyal lettek az üzemi tanácsok tagjai. Ez a villamosenergia-iparágban
jelenleg több mint 90%-os arányt jelent.
A VDSZSZ filozófiája a konstruktív, szerzõdéses együttmûködés a munka
világában, a munkabékének nem minden áron történõ megõrzésével. A
VDSZSZ információs lapja a havonta megjelenõ „Forró drót” címû újság,
amely több mint hat éves múltra tekint vissza.
Az elnökség feladatai ellátásához ötfõs apparátust foglalkoztat, illetve
szerzõdéses formában különbözõ szakértõkkel mûködik együtt.
A VDSZSZ székhelye: 1011. Budapest, Fõ u. 34-36.
Telefon: 202-1092, telefax: 202-1534, Internet elérhetõség: vdszsz@mvm.hu
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A Kjt.-t módosító 2007. évi C. törvény elsõsorban a közalkalmazotti jog-
viszony létesítésével és megszüntetésével kapcsolatos új rendelkezéseket
foglalja magában. Az alábbiakban a fõbb változásokat részletezzük...

Közalkalmazotti jogviszony ezentúl – fõszabályként – pályázat útján lé-
tesíthetõ, a Kjt. új, 20/A-20/B. §-a határozza meg részletesen a pályázat
kiírására és elbírálására vonatkozó feltételeket. A fõszabály alól vannak ki-
vételek: nem szükséges pályázatot kiírni az áthelyezésnél, de egyébként
csak miniszteri rendelet határozhatja meg azokat a munkaköröket vagy
vezetõi beosztásokat, amelyek betöltéséhez nem kell pályázat. 2008. ja-
nuár 1-jétõl a pályázati felhívásokat a „Kormányzati Személyügyi Szolgál-
tató és Közigazgatási Képzési Központ” internetes oldalán kell közzétenni.

A korábbinál szigorúbb lett a próbaidõ szabályozása: általános sza-
bályként a kinevezéskor kötelezõ három hónapos próbaidõt kikötni. Ez alól
kivételt jelent:

- az áthelyezés,
- a meghatározott munka elvégzésére vagy feladat ellátására szóló ha-

tározott idejû kinevezés, és
- ha ugyanazzal a munkáltatóval létesül közalkalmazotti jogviszony.
Mindig kötelezõ próbaidõt kikötni, ha a közalkalmazott jogviszonya a

gyakornoki idõ lejártakor „nem megfelelt” minõsítés miatt szûnt meg és a
kinevezéshez gyakornoki idõ kikötése kötelezõ, vagy ha korábbi (közszfé-
rás) jogviszonya fegyelmi büntetéssel, vagy tartós alkalmatlanság, eset-
leg nem megfelelõ munkavégzés miatt szûnt meg.

A kiköthetõ próbaidõ három hónapnál hosszabb is lehet, de legfeljebb
négy hónap. A próbaidõ alatt természetesen mindkét fél azonnali hatállyal
bármikor megszüntetheti a jogviszonyt.

Korábban miniszteri rendelet határozhatta meg a gyakornoki idõhöz és
gyakornoki vizsgához kötött munkaköröket. Ami eddig csak lehetõség
volt, az mostantól kötelezõ: a munkáltató alaptevékenységéhez tartozó,
felsõfokú végzettséghez kötött munkakörben (E-H fizetési osztályban) ha-
tározatlan idejû kinevezéskor gyakornoki idõt kell kikötni, ha a közalkalma-
zottnak nincs legalább hároméves szakmai gyakorlata.

A gyakornoki idõt nem szakítja meg az áthelyezés, és a korábbi gya-
korlatot is be kell számítani, ha a közalkalmazottat késõbb azonos, vagy
egyenlõ értékû munkakörre alkalmazzák. Nem számítható be a korábbi
gyakornoki idõ, ha a jogviszony rendkívüli felmentés, tartós alkalmatlan-
ság, nem megfelelõ munkavégzés miatt szûnik meg, vagy a közalkalma-
zott a gyakornoki idõ lejártakor „nem megfelelt” minõsítést kap, és jogvi-
szonya emiatt szûnt meg.

A gyakornoki idõ – fizetési osztálytól függõen – két vagy három év.
A gyakornoki idõ alatt a közalkalmazottat szûkebb körben illetnek meg

egyes jogosultságok, így például nem érvényesül a fegyelmi felelõsség
(ehelyett azonnali hatállyal, rendkívüli felmentéssel megszüntethetõ a jog-
viszony).

A gyakornoki idõre vonatkozó szabályok miatt szükséges a jogviszony
megszûnésének, illetve megszüntetésének jogcímeit bõvíteni. Egyrészt, a
jogviszony a törvény erejénél fogva megszûnik, ha a gyakornoki idõ lejár-
takor a gyakornok „nem megfelelt” minõsítést kap. Másrészt, mivel a gya-
kornoki idõ alatt nem érvényesül a fegyelmi felelõsség, ha a közalkalma-
zott – egyébként fegyelmi vétségnek minõsülõ - kötelezettségszegést kö-
vet el a gyakornoki idõ alatt, a munkáltató azonnali hatállyal, rendkívüli fel-
mentéssel megszüntetheti a jogviszonyt.

A felmentéssel kapcsolatban a Kjt. új, 30/A-30/F. §-okkal egészült ki, e
szakaszok a lehetséges áthelyezésrõl, állásfelajánlási kötelezettségrõl ren-
delkeznek. Így a felmentést megelõzõen a közalkalmazottat írásban tájékoz-
tatni kell, hogy a munkáltatónál, a munkáltató irányítása alatt álló más mun-
káltatónál vagy a fenntartójához tartozó más munkáltatónál van-e a közal-
kalmazott végzettségének, szakképzettségének, egészségi állapotának

megfelelõ, betöltetlen munkakör. Ez
után a közalkalmazottnak két munka-
napon belül nyilatkoznia kell, hogy
igénybe veszi-e az állásfelajánlás le-
hetõségét. Ha igénybe veszi, a fel-
mentésre csak úgy kerülhet sor, ha
nincs felajánlható munkakör, vagy a
közalkalmazott nem járul hozzá az át-
helyezéshez vagy kinevezése módo-
sításához. Ha a közalkalmazott nem fogadja el a megfelelõ állást, és ezért
kerül sor a felmentésre, az õt törvény szerint megilletõ végkielégítésnek
csak a felét kapja meg. A törvény ezért azt is meghatározza, mit jelent a
„megfelelõ” állás.

A módosítás tartalmazza az állásfelajánlás további részletes szabálya-
it is (tájékoztatás, a fenntartó és a munkáltató eljárásának részletei, betöl-
tetlen munkakörök elektronikus nyilvántartása stb.).

Lényeges még, hogy a helyi önkormányzatok köthetnek egymással
megállapodást a felmentések elkerülése érdekében: a megállapodás értel-
mében a különbözõ fenntartókhoz tartozó intézmények betöltetlen állás-
helyeirõl is tájékoztatást kaphatnak az érintettek.

A módosítás érinti a felmondási idõrõl szóló rendelkezéseket is. A fel-
mentési idõ továbbra is legalább 60 nap, legfeljebb azonban nyolc hónap,
a felsõ határt még a kollektív szerzõdés sem lépheti át. Fontos változás vi-
szont, hogy ha a közalkalmazottat – nem egészségügyi okon alapuló –
tartós alkalmatlanság vagy nem megfelelõ munkavégzés miatt mentik fel,
a felmondási idõ mindössze harminc nap, bármennyi járna is egyébként
a jogviszony hossza alapján.

Lényeges változás történt a jogviszony jogellenes megszüntetése kö-
vetkezményeinek szabályozásánál. Ha a munkáltató szünteti meg jogelle-
nesen a jogviszonyt, nem törvényszerû a közalkalmazott eredeti munka-
körébe való visszahelyezése, sõt, azt a közalkalmazott kizárólag akkor kér-
heti, ha súlyos jogsértést követtek el vele szemben. Így pl. ha a felmentés
a rendeltetésszerû joggyakorlás, az egyenlõ bánásmód követelményébe,
felmentési/felmondási védelembe vagy korlátozásba ütközik, vagy ha a
szakszervezeti tisztségviselõ (KT-tag) jogviszonyát az Mt. 28. §-ába ütkö-
zõ módon szüntetik meg. Ugyancsak a jogsértés súlyától függ a jogvi-
szony megszûnésének idõpontja és az elmaradt illetmény megfizetése. Ha
a közalkalmazott nem kéri a visszahelyezést, súlyos – a fentiekben felso-
rolt - jogsértésnél a bírósági határozat jogerõre emelkedésének napján
szûnik meg a jogviszony, a munkáltatónak pedig ki kell fizetnie az elma-
radt illetményt, a felmerült károkat, és 2-12 havi átlagkeresetnek megfele-
lõ összeget. Kevésbé súlyos jogsértésnél viszont a jogviszony a felmen-
tésben foglaltak szerinti idõpontban szûnik meg, és elmaradt illetmény
nem, csak a bíróság mérlegelésétõl függõen 12-24 havi átlagkereset jár.

Elõírják még ilyen esetre a közalkalmazott kárenyhítési kötelezettségét:
eszerint nem kell megtéríteni az illetménynek vagy kárnak azt a részét,
amely megtérült vagy kellõ gondosság mellett megtérülhetett volna; utób-
bira példa, ha a közalkalmazott nem köt álláskeresési megállapodást a
munkaügyi központtal, nem fogadja el a munkaügyi központ által felaján-
lott állást stb.

A módosítás a vezetõket is érinti. Eszerint a vezetõi feladatok ellátása
történhet – ahogy korábban is – magasabb vezetõ vagy vezetõ beosztás-
ban, de történhet önálló munkakörben is. Másrészt, a szakminiszter meg-
állapíthatja azokat a magasabb vezetõ állásokat, ahol a Munka Törvény-
könyve – vezetõ állású munkavállalókra vonatkozó rendelkezései – szerin-
ti munkaviszonyt kell létrehozni.

dr. Schnider Marianna
jogi szakértõ

Szeptember 1-jétõl ismét módosult a Kjt.: Pályázattal létesülõ
jogviszony, háromhónapos próbaidõ, kötelezõ gyakornoki idõ



13

2 0 0 7 / 3 .  s z á mS Z O L G Á L T A T Á S HHAARRSSOONNAA

Kapcsolattartás, szervezetépítés, szolgáltatás:
Regionális iroda Szombathelyen

A LIGA reprezentativitásának növe-
lése, a szövetség tagszervezeteivel
történõ kapcsolattartás, a szervezet
bõvítése és a szakszervezet szolgál-
tatásainak megismertetése miatt a
konföderáció szándékai szerint min-
den régióban szolgáltató iroda fog
mûködni. A 2007. márciusa óta a je-
lenlegi, szombathelyi címen mûködõ
iroda vezetõje Kiss Zoltán érdekvé-
delmi tanácsadó. 

Irányítása alatt az iroda mûködésé-
nek elsõ három hónapjában munkálta-
tói térkép készült, ebben a munkáltatók

mellett a mûködõ tagszervezeteket (konföderációhoz való hovatartozás fi-
gyelembe vételével) és természetesen a létszámviszonyokat is felmérték. 

- De vajon mivel foglalkozik az érdekvédelmi tanácsadó, mi a leg-
fontosabb feladata?

- Tevékenységem során számtalan meghívásnak kell eleget tenni, de

sajnos én sem tudok egy idõben két helyen jelen lenni. Ez komoly prob-

lémát okoz, hiszen a LIGA nyugat-magyarországi szolgáltató irodája 3 –

Gyõr-Moson-Sopron, Zala és Vas – megye érdekében tevékenykedik. Fo-

lyamatosan járom a LIGA regionális tagszervezeteit, de sajnos egyedül

vagyok, így mindenhová még nem jutottam el. Természetesen a szerve-

zetépítés és a szolgáltatások megismertetése, a szolgáltatási kör – üdül-

tetés, pénzintézeti és a különbözõ biztosítók által nyújtott kedvezmények

– bõvítése, valamint az ágazati szakszervezetekkel való kapcsolattartás

az elsõdleges feladatom.   

- Milyen - már kialakult - régiós kapcsolatai vannak? 
- Minden alkalommal megkeresem azokat a kapcsolódási pontokat,

amelyeken elindulhatok.  Nyilvánvaló, hogy a hely sokat számít, tehát a

Vas megyeiekkel sokkal szorosabb a kontaktus, de a Gyõr és Zala megyei

szervezeti építkezés is folyamatos. Emellett a regionális munkaügyi köz-

ponttal is jó kapcsolatot ápolok, de a LIGA Vas megyei Szövetsége dele-

gált már a regionális munkaügyi tanács mellett mûködõ Regionális Mun-

kaügyi Konzultatív Tanácsba is. A munka világának aktualitásai eljutnak

hozzám, naprakész vagyok. Folyamatosan kapom a meghívókat, igyek-

szem a zömének eleget tenni. Talán ennek is köszönhetõ, hogy az elmúlt

idõszakban jelentõsen fejlõdött kapcsolatunk a helyi foglalkoztatási pak-

tumon és a munkaügyi szervezeten, valamint az államigazgatási és ön-

kormányzati testületeken belül.  

- Ki segíti az érdekvédelmi tanácsadó munkáját?
- Elsõsorban a Szombathelyen élõ, itt dolgozó két LIGA elnökségi tagot,

Németh Károlyt és dr. Takács Lajost említem, de a gyõri elnökségi tag, Alper

László is hatékonyan támogatja munkámat. A nyáron lebonyolított Suzuki

demonstráción való részvétel elõkészítése is jelentõs feladat volt, mintegy

félszázan vettek részt a régióból az esztergomi tiltakozáson. Emellett a Rá-

ba Munkavállalók Szakszervezete által közelmúltban megtartott családi nap

elõkészítésében is jelentõs együttmûködés alakult ki közöttünk. 

- A jogi segítségnyújtás is az iroda szolgáltatási körébe tartozik...
- Igen, jogsegélyszolgálat is mûködik nálunk, az elõre egyeztetett ese-

tekben – heti 2 alkalommal 2 órában – dr. Nagy Judit várja az ügyfeleket.  

- Mi a jövõ, merre tovább regionális LIGA iroda?
- Mindenféleképpen a szakmák skálájának bõvítése, az úgynevezett

sokszínûség elérése a cél. A hosszú távra berendezkedett stratégiai

iparágakban, illetve a pénzintézeteknél, a könnyûipari egységeknél a tag-

szervezetek létrehozása, majd a taglétszám emelése a legfõbb tenniva-

ló.

Kiss Zoltán érdekvédelmi tanácsadó a polgári életbõl került a Ma-
gyar Honvédség állományába, 1980-ban. Vezetõ beosztásokban
1987-tõl teljesített szolgálatot, majd az egykori Vas megyei Hadki-
egészítõ Parancsnokság mûködési területén mintegy 800 fõ szociá-
lis érdekvédelmi gondoskodásával összefüggõ feladatokat tervezte,
irányította és hajtotta végre. Minden az õ feladata volt, ami a nyugál-
lományba helyezéstõl a kegyeleti gondoskodásig terjed. Ezen túlme-
nõen a nyugállományú katonák és hozzátartozóik társadalmi szerve-
zetei mûködésének és mûködési feltételeinek segítése, biztosítása is
tevékenységi körébe tartozott. A Magyar Honvédség hivatásos tiszt-
jeként szolgálati viszonya 2007 elején szervezeti átalakítás miatt fel-
mentéssel és ezzel járó szolgálati nyugállományba helyezéssel meg-
szûnt. Az érdekvédelmi tevékenységben munkaköri feladatain túl,
mint a Honvédszakszervezet helyi szervezeti elemének megalapítója
és huzamosabb idõ óta vezetõje, a Hosz Országos Választmányának
tagjaként is megfelelõ tapasztalatokat szerzett.  

Kiss Zoltán beosztásaiból adódóan önálló szervezõkészséggel és
munkatapasztalattal rendelkezett, emellett kiterjedt kapcsolatrendszere is
hozzájárult ahhoz, hogy a LIGA nyugat-magyarországi regionális szol-
gáltató irodájának vezetését elvállalja. A megye politikai, gazdasági és
társadalmi szervezeteivel napi munkakapcsolatot ápol. A munkahelyi és
a hozzá tartozó társadalmi szervezetek útján nemzetközi – elsõsorban
osztrák, szlovén és szlovák – kapcsolatrendszerrel is rendelkezik.

A nyugdíjasok körében, azok országos és megyei szervezõdése-
iben meglévõ tapasztalatait és kapcsolatait még a LIGA konföderáci-
ón belüli esetleges nyugdíjas tagozat létrehozásában is jól tudná
hasznosítani.

A LIGA szombathelyi irodája egyébként – elõzetes egyeztetés után –
otthont ad a tagszervezetek rendezvényeinek, továbbképzéseinek. Az iga-
zán modern felszerelés, otthonos jelleg, telefon, internet és fax is segíti a
hatékony érdekvédelmi- érdekképviseleti tevékenységet. A technikai kiszol-
gálás vonatkozásában projektor még kellene, de 15-20 fõig már jelenleg is
mindenféle szakszervezeti rendezvénynek helyet tudnak biztosítani.    

A szociális munkás és idõsellátásra is szakosodott szociálpolitikus vég-
zettségû Kiss Zoltán minden hónapban személyesen és írásban is beszá-
mol elvégzett munkájáról és havi
költségvetésének teljesülésérõl. Fe-
lettese, Horváth Lajos, a LIGA ügy-
vezetõ alelnöke szerint az iroda jól
mûködik, beváltja a korábban hoz-
záfûzött reményeket, s példa lehet a
késõbbiekben – az ország más ré-
gióiban is – létrehozandó szolgálta-
tó irodák vezetõi számára.  

A LIGA Szakszervezetek Nyu-
gat-magyarországi Regionális
Szolgáltató Irodájának címe és
elérhetõségei: 

9700 Szombathely, Fõ tér 24/E
I. em. 1.

Tel.: 94/313-247, 30/235-6505 Fax: 94/313-247
E-mail: liga.szhely@liga.t-online.hu

Kép és szöveg: Szita Róbert
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Megkezdõdött a párbeszéd a május elsejei petíció kapcsán
Úgy tûnik, hogy nem volt hiábavaló a LIGA május elsejei demonst-

rációja. Az ott megfogalmazott követelésekkel kapcsolatban, a közel-
múltban a konföderációk (LIGA és Munkástanácsok) részére levelet
küldött a kormányzat nevében a Miniszterelnöki Hivatal államtitkára, il-
letve Magyar Országgyûlés Foglalkoztatási és Munkaügyi Bizottságá-
nak elnöke.

A Miniszterelnöki Hivatal levele felsorolja azokat az intézkedéseket,
amiket a kormány az elmúlt idõszakban hozott a feketegazdaság vissza-
szorítása, a munkavállalói kiszolgáltatottság felszámolása, és az arányos
közteherviselés érdekében.

A konföderációk válaszlevelükben - a petíció szellemének megfelelõ-
en – azt hangsúlyozták, hogy a feketegazdasággal összefüggésben elsõ-
sorban azt a következményt tartják elfogadhatatlannak, ami a köztehervi-
seléssel kapcsolatban kialakult, és ami azt eredményezi - többek között
-, hogy a közteherviselést megtagadók helyett a bérbõl- és fizetésbõl élõk
aránytalanul nagyobb terheket viselnek, a megélhetési költségek arány-
talanul emelkednek, a közszolgáltatások mennyisége és minõsége pedig
romlik.

A Kormány intézkedéseit ennek megfelelõen szükséges, de nem elég-
séges lépéseknek tarják.

Az Országgyûlés Foglalkoztatási és Munkaügyi Bizottságának elnöke
által küldött levél ezzel szemben elsõsorban annak szándékáról tanúsko-
dik: a magyar országgyûlés szakbizottsága is szükségét érzi, hogy párbe-
szédet folytasson a munkavállalói érdekképviseletekkel, ennek megfelelõ-
en arra bíztatja konföderációnkat, hogy tegyünk további konkrét javaslato-
kat ezekben a kérdésekben.

A LIGA és a Munkástanácsok válaszukban - a közelmúlt elhíresült ese-
ményeire (HankookTire, Suzuki), illetve a legutóbbi Munka Törvénykönyve
módosításokra hivatkozva - azt fogalmazták meg, hogy a jelenlegi gazda-
sági és foglalkoztatási helyzetben tovább szakadt az a rés, ami a munka vi-
lágának szereplõi között az érdekérvényesítésben mindig is megvolt, ezért
közös felelõsségük ennek a különbségnek a csökkentése.

A LIGA és a Munkástanácsok a két levelet tartalma és szándéka alap-
ján – hosszú idõ után – az elsõ olyan jelzésnek tekinti, ami arra utal, hogy
a Kormányzat nyitott ezekben a kérdésekben a párbeszédre.  

A korkedvezményes nyugdíj érdekében
A LIGA elnöksége a nagy érdeklõdésre való tekintettel július 13-án - a

tagszervezetek részvételével közös - konzultációt tartott a korkedvezményes
nyugdíj témájáról. A Gaskó István elnök által megnyitott szakszervezeti ese-
ményen megállapodtak abban, hogy a szakszervezeteknek mihamarabb ja-
vaslatot kell tenni a korkedvezményes nyugdíjra jogosító munkakörök listá-
jának bõvítésére, aktualizálására, emellett az is fontos, hogy a munkáltató-
val kell megfizettetni a szükséges orvos-szakértõi tevékenységet. A konzul-
táció végén elhangzott, hogy a LIGA olyan rendszert tud csak támogatni,
amely az objektív kritériumokon alapul. A LIGA konföderáció - az ügy
mielõbbi megnyugtató megoldása érdekében - a LIGA Tanács napirendjére
fogja tûzni ezt a témát. Ezt követõen a LIGA szakértõi osztályának vezetõje,
Migács Tibor elmondta: az 1997-ben meghirdetett nyugdíjrendszer átalakítá-
sakor az akkori kormányzat is darázsfészekbe nyúlt, az akkori OÉT szociális
bizottságában aláírt megállapodás azt rögzítette, hogy 3 év alatt - a szociális
partnerek egyetértésével - új rendszert kell megalkotni. Ennek ellenére - rész-
ben a kormányváltásnak is ,,köszönhetõen“ - nem lett belõle semmi, az azon-
nal leváltandónak ítélt, elavult, a mai szakmastruktúrát nem megfelelõen visz-
szajelzõ rendszer még 10 évig megmaradt. A rendszert mindenki bírálja, csak
abban ért egyet minden partner, hogy a prevención kell alapulni a XXI. száza-
di szisztémának - mondta Migács Tibor, a LIGA szakértõje, majd hozzátette:
a szakszervezeteknek nem érdeke, hogy korkedvezménnyel menjenek
nyugdíjba a munkavállalók, csakis a prevencióra való törekvés az elfogad-
ható. Fontos, hogy olyan rendszert támogasson a LIGA, amely objektív
kritériumokon alapul. A konföderáció abban érdekelt, hogy olyan átalakí-
tás menjen végbe, mely nem vonja maga után a szerzett jogok csorbítá-
sát. A résztvevõ tagszervezetek képviselõi elmondták, hogy a korkedvez-
ményesen nyugdíjba vonulók munkaköri listáján nem szereplõ, vegyipari
szakmákból nyugdíjba vonulók összesen átlag 5,4 évet (!!!) élnek csak.
Gaskó István szerint rendkívül fontos, hogy felmérjék, a LIGA mennyire ha-
tékonyan képes beszállni a nyílt sisakos harcba, hogy szükséges-e a nyo-
másgyakorlás eszközeit bevetni.

A konzultáció végén megállapodtak abban, hogy mihamarabb aktuali-
zálni kell a munkaköri listát, el kell érni, hogy az állam, a munkáltató fizes-
se meg az orvos-szakmai munkát, a szakszervezetek pedig tegyenek
tényleges javaslatokat a megvizsgálandó munkakörökre.

A LIGA azt kérte, hogy az OÉT plenáris ülésén is napirenden szerepel-
jen a korkedvezményes nyugdíj problematikája.

A VDSZSZ és a LIGA fúziója, a korkedvezményes nyugdíj, a középfokú
oktatási tanfolyamra történõ beiskolázás, a tagkutatás, valamint a székház
megvásárlása szerepelt kiemelt témaként a LIGA – szeptember 3-i – el-
nökségi ülésének napirendjén.

Az elõzõ ülésrõl készült emlékeztetõ elfogadása után a LIGA és a
VDSZSZ egyesülésének elõkészítése szerepelt a napirenden. Horváth La-
jos ügyvezetõ alelnök a LIGA Tanácsülés lebonyolítására és a rendkívüli
LIGA kongresszus megrendezésére, valamint annak idõpontjára is javas-
latot tett. A tanácsülés idõpontja - az elnökségi tagok döntése alapján -
szeptember 28., a rendkívüli kongresszusé pedig december 14. lesz. Ezt
követõen Gál Rezsõ a következõ, még a VDSZSZ rendkívüli kongresszusa
elõtti napok várható eseményeirõl tájékoztatta az elnökséget.

A LIGA álláspont elõkészítése a korkedvezményes nyugdíjrendszerrel kap-
csolatban címû írásos anyagot Horváth Lajos ügyvezetõ alelnök és Migács Ti-
bor, a szakértõi osztály vezetõje egészítette ki. Elhangzott, hogy mindenkinek
kedvezõtlen a Kormány által bevetett halogató politika, új rendszerre van szük-
ség, melynek az a lényege, hogy ne a társadalom és a munkavállalók finan-
szírozzák a struktúrát. Pongó Géza elnökségi tag, az FRSZ fõtitkára a fegyve-
res és rendvédelmi szféránál tapasztalt nyugdíjba vonulási hullámról, a szféra
speciális helyzetérõl, valamint arról szólt, hogy a törvényi változások miatt
2008-tól mintegy 8-14%-kal csökkennek majd a nyugdíjak. Németh Károly el-
nökségi tag pedig az OÉT-en képviselendõ egységes álláspont képviselete
mellett érvelt. Az elnökség elfogadta a elõterjesztést.

Ezt követõen - a LIGA elnökének javaslatára – az elnökségi tagok közöt-
ti kommunikáció és a döntéshozatal új módszereirõl tárgyaltak. Gaskó Ist-
ván a videokonferencia, valamint az internet alapú telefonálás (skype) lehe-
tõségeirõl, míg Mészáros Géza elnökségi tag a Honvédszakszervezetnél
már bevált módszerekrõl beszélt. Az elnökség az alapszabály modósítására
tett javaslatott, amely alapján sürgõs esetekben (ha azt senki nem ellenzi)
dönthet írásban, illetve kommunikációs eszközökön keresztül is.

Az elnökség tagjai a LIGA Tanács ülésének javasolt napirendi pontjai-
ról, majd a rendkívüli Kongresszus összehívásáról is döntöttek.

A középfokú oktatási tanfolyamra történõ beiskolázásról szóló elõter-

jesztés során Horváth Lajos elmondta, hogy 33 kollégát delegáltak eddig
a szervezetek. A LIGA ügyvezetõ alelnöke kiemelte: a kedvezõ tapasztala-
tok esetén 2008-ban is megrendezi a LIGA ezt a kurzust.

A LIGA tagkutatás lezárásáról szóló tájékoztató során a LIGA ügyveze-
tõ alelnöke - miután elmondta, hogy az átcsoportosítások kapcsán a szö-
vetséget nem érte kár - megköszönte a szervezetektõl visszaérkezett kér-
dõíveket. A LIGA új székházának megvásárlásáról és a szükséges teendõk
megbeszélése során elhangzott, hogy a LIGA és a VDSZSZ új székháza a
svéd nagykövetség volt épületében, az Ajtósi Dürer sor 27/a alatt lesz
megtalálható. Gaskó István elnök elmondta, hogy – a tervek szerint – az
év végére már az új székházban fog mûködni a LIGA konföderáció. Az
egyebekben az elõrehozott paksi üzemi tanács választásokról, az iparági
szakszervezeti egység helyreállításáról, a LIGA elnökségének november
8-11 közötti brüsszeli vizitjérõl, majd a regionális irodahálózat és a kihe-
lyezett jogsegély-szolgálati lehetõségek bõvítésérõl, végül pedig a társa-
dalmi radikalizálódásról kialakított konföderációs álláspontról egyeztettek.

Kép és szöveg: Szita Róbert

Rendkívüli kongresszus elõtt - A LIGA elnökségi ülésén történt
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A LIGA Szakszervezetek középfokú képzésének 
részletes tematikája és helyszíne 

Kozák Lászlótól, a LIGA oktatási osztályvezetõjétõl megtudtuk, hogy
a második, novemberben induló csoportba 26 jelentkezõt regisztráltak. A
további jelentkezõk számára jó hír, hogy a LIGA a képzés folytatását ter-
vezi a következõ év elejétõl. A részleteket megtalálják a www.liganet.hu
weblapon.

Emlékkoncert a hõs tûzoltókért
Pontosan egy évvel ezelõtt,

augusztus 8-án a Budapesti
Mûszaki és Gazdaságtudomá-
nyi Egyetem kigyulladt lõteré-
nek oltása közben három tûz-
oltó halt hõsi halált. A tragikus
esemény évfordulója alkalmá-
ból - a szolgálatteljesítés köz-
ben elhunyt tûzoltókra - emlé-
keztek az ország számos pont-

járól érkezett tûzoltók, hozzátartozók, s mindazok, akik fejet kívántak haj-
tani valamennyi hõsi halált halt tûzoltó emléke elõtt. A megemlékezésen
jelen volt Bajnai Gordon önkormányzati és területfejlesztési miniszter, a
katasztrófavédelem, valamint a társszervezetek képviselõi is. A Hivatásos
Tûzoltók Független Szakszervezetét (HTFSZ) Kajsza Zoltán elnök-ügyvivõ
és Hócza György szervezeti ügyvivõ reprezentálta.

Ismeretes, hogy 2006. augusztus 8-án a Budapesti Mûszaki és Gaz-
daságtudományi Egyetem pincéjében mûködõ lõtér területén kigyulladt a
lõszerfogó gumifalazat. A tûzjelzésre az Újbudai Tûzõrség, a Budai Ro-
hamszolgálat és a Tûzoltási Csoport 2 is ki kellett, hogy vonuljon. A rajok
három személyt megtaláltak és segítettek nekik kijutni az épületbõl. Ezt
követõen a tûzoltók visszamentek abba a labirintusszerû pincébe, ahol az-
tán minden igyekezet és jó szándék ellenére bekövetkezett a nem várt tra-
gédia. A füstmérgezés következtében a Roham Szolgálat parancsnoka,
Pintér Gábor tûzoltó hadnagy, Horváth Ákos tûzoltó õrmester beosztott
tûzoltó, valamint az Újbudai Tûzõrség beosztott tûzoltója, Reppman Ká-
roly tûzoltó törzsõrmester a helyszínen életét vesztette. További hét tûzol-
tó füstmérgezéssel került kórházba.

A hõsi halált halt tûzoltó bajtársakat az Önkormányzati és Területfej-
lesztési Minisztérium, a Fõvárosi Önkormányzat és a Fõvárosi
Tûzoltóparancsnokság saját halottjának nyilvánította, az Önkormányzati
és Területfejlesztési Miniszter Horváth Ákost és Reppman Károlyt tûzoltó
hadnaggyá nevezte ki, Pintér Gábort fõhadnaggyá léptette elõ.

Az elhunyt tûzoltók emlékére, a Flórián Band kezdeményezésére szer-
vezett emlékkoncerten neves mûvészek léptek fel a szolgálatteljesítés
közben életüket áldozó tûzoltókért. Az augusztus 8-i, a Budapesti Mûsza-
ki és Gazdaságtudományi Egyetem „K” épülete elõtt megtartott esemé-
nyen - többek között - Takáts Tamás, Török Ádám, Kalapács József,
Gyõrvári Leslie, Vörös István, Révész Sándor, Várkonyi Mátyás, Kozma
Orsi, a központi tûzoltózenekar, valamint a fõvárosi tûzoltókból álló Flórián
Band együttes is fellépett.

A hõsi halált halt tûzoltókra emlékezve gyertyát gyújtott Kajsza Zoltán
és Hócza György.

H.Gy.-Sz.R.
Forrás: www.ftsz.hu

Változó hangsúlyok a „Zöld Könyv” parlamenti vitájában
Az Európai Parlament július 11-én jelentést fogadott el az Európai Bi-

zottság „A munkatörvény modernizálása, a 21. század kihívásaira
válaszul“ címû zöld könyvérõl. Konföderációnk a közelmúltban több alka-
lommal foglalkozott ezzel a kérdéssel, annak ellenére, hogy a hazai köz-
véleményt – az egyébként alapvetõen érintett munkaügyi kormányzatot, il-
letve az érdekképviseleteket is ideértve – különösen nem rázta meg a Bi-
zottság vitaanyaga. Tekintettel arra, hogy a LIGA Szakszervezetek elnök-
sége is úgy ítélte meg, hogy a Bizottság által összeállított vitaanyag arra
a prekoncepcióra épít, hogy a rugalmasság növelése a megoldás a ked-
vezõtlen európai munkaerõ-piaci folyamatokra - mindenképpen megnyug-
tató, hogy a Parlament is úgy látja, hogy a kérdés ilyen egyoldalú megkö-
zelítése nem vezet elõre. 

Együttmûködés
Az orvosok szakmai, gazdasági, szociális és munkavállalói érdekeinek

hatékonyabb képviselete, védelme és érvényesítése érdekében együttmû-
ködési megállapodást kötött a Magyar Orvosi Kamara és a Független
Szakszervezetek Demokratikus Ligája. 

FRDÉSZ-focikupa: a katonák mögött lett ezüstérmes a
LIGA gyõri Rába csapata!

Immár harmadik alkalommal rendezett labdarúgó kupát az FRDÉSZ.
A június 28-30 közötti, egri sporteseményt a Leányka úti sporttelepen
Kónya Péter, a kupa egyik fõvédnöke nyitotta meg. A háromnapos ren-
dezvényen az FRDÉSZ elnökén kívül megjelentek a LIGA elnökségi tag-
jai, a társszakszervezetek elnökei, alelnökei, fõtitkárai és a városi rend-
védelmi szervezetek parancsnokai is. A protokoll után kezdetét vette a
torna, a 2X15 perces körmérkõzéseken 15 csapat mérte össze erejét. A
döntõ mérkõzés után az FRDÉSZ vándorkupáját Pongó Géza, az FRSZ
fõtitkára, a LIGA elnökségi tagja adta át a Honvédszakszervezet együt-
tesének, a 2. helyet a nagyszerû szurkolótáborral, Alper László, LIGA el-
nökségi tag vezetésével érkezett LIGA gyõri Rába csapata szerezte meg...

A 270 résztvevõvel megrendezett döntõn - a mindvégig küzdelmes
mérkõzések az alábbi eredményeket hozták:

1. HOSZ 2. LIGA Rába 3. HTFSZ Balassagyarmati tûzoltók
4. RVE Bács-Megyei Zsaruk 5. VPFSZ Eger 6. FTP Csepeli Tûzõrség
7. FRSZ Cegléd 8. FBVSZOSZ Zalaegerszeg 9. BVDOSZ Kalocsa 10.

HTFSZ Eger Flórián SC
Alper László, a LIGA Rába csapatának vezetõje lapunknak elmondta,

hogy a profi, kiválóan felkészített csapathoz profi szurkolótábor és techni-
kai kiszolgálás is tartozik. A LIGA elnökségi tagja hozzátette: kiemelkedõ-
en megszervezett a torna, az idõjárás is kiváló, az ellátás és a szállás is
az FRDÉSZ, a szervezõk hírnevét öregbíti.

Különdíjazottak: Legjobb kapus: Zakar Tamás VPFSZ Eger, Legjobb já-
tékos: Hodászi László HTFSZ Balassagyarmati Tûzoltók, Gólkirály: Kapala
Krisztián HOSZ, Legsportszerûbb csapat: NBHSZ „A”

Hócza Györgytõl, a HTFSZ ügyvivõjétõl, a torna fõszervezõjétõl a helyszí-
nen megtudtuk, hogy a kupa támogatói: a Magyar Országos Rendvédelmi és
Tûzvédelmi Fejlesztésért Központ Alapítvány (ORTFK), az INTERSPORT, a
RAIKER, a VIVIEN, a NATIONAL, az EDC, a FLORIÁN PRESSZ, az INSOMNIA,
a TÛZOLTÓKÉRT ALAPÍTVÁNY, a PERFEKT ZRT, a BANKOVILL, az EGER
HÖT, a HEVES-MEGYEI KATASZTRÓFAVÉDELMI IGAZGATÓSÁG, a JUHÁSZ
PÉTER PINCÉSZET, a HOSZ, az FRSZ, a HTFSZ, a PVDÉSZ, a VPFSZ, az
FRDÉSZ, a TÛZOLTÓK EGRI SZAKSZERVEZETE voltak. Köszönet érte!

A július elsején életbe lépett változásokról
Július 1-jétõl bõvült a vizitdíj alól mentesülõk köre, azonban a betegút-

tól való eltérés miatt többet kell fizetni. 1400 gyógyszerért fizetünk többet,
de azért spórolhatunk is: közel 300 termék ára csökkent. Emelkedik a
szakképzetteknek járó minimálbér összege, új szabályok vonatkoznak ez-
után a cégekre és a színlelt szerzõdések moratóriuma is lejárt. A nyugták-
ra is figyelni kell: megszûnt a 2007. január 1. elõtt gyártott nyugták és
számlák forgalmazhatósága. Részletek a www.liganet.hu-n.

Nem fizetnek vizitdíjat...
Nagy társadalmi felháborodást váltott ki, amikor a vizitdíj bevezetését

követõen szolgálatteljesítés közben a megsérült tûzoltókat megsarcolták a
vizitdíjjal. Az FRDÉSZ azonnal a kormány tagjaihoz és az illetékes minisz-
teri biztoshoz fordult panaszával. Ennek köszönhetõen 2007. július 1-tõl
módosították a jogszabályt, így a fegyveres és rendvédelmi dolgozók, va-
lamint a mentõk szolgálattal összefüggõ intézkedés során szerzett sérülés
vagy betegség esetén mentesülnek a vizitdíj és a kórházi napidíj fizetése
alól.

Összeállította: Moldován Ágnes
Forrás: Hvg.hu, APEH, OEP





<<
  /ASCII85EncodePages false
  /AllowTransparency false
  /AutoPositionEPSFiles true
  /AutoRotatePages /None
  /Binding /Left
  /CalGrayProfile (Dot Gain 20%)
  /CalRGBProfile (sRGB IEC61966-2.1)
  /CalCMYKProfile (U.S. Web Coated \050SWOP\051 v2)
  /sRGBProfile (sRGB IEC61966-2.1)
  /CannotEmbedFontPolicy /Error
  /CompatibilityLevel 1.4
  /CompressObjects /Tags
  /CompressPages true
  /ConvertImagesToIndexed true
  /PassThroughJPEGImages true
  /CreateJDFFile false
  /CreateJobTicket false
  /DefaultRenderingIntent /Default
  /DetectBlends true
  /DetectCurves 0.0000
  /ColorConversionStrategy /CMYK
  /DoThumbnails false
  /EmbedAllFonts true
  /EmbedOpenType false
  /ParseICCProfilesInComments true
  /EmbedJobOptions true
  /DSCReportingLevel 0
  /EmitDSCWarnings false
  /EndPage -1
  /ImageMemory 1048576
  /LockDistillerParams false
  /MaxSubsetPct 100
  /Optimize true
  /OPM 1
  /ParseDSCComments true
  /ParseDSCCommentsForDocInfo true
  /PreserveCopyPage true
  /PreserveDICMYKValues true
  /PreserveEPSInfo true
  /PreserveFlatness true
  /PreserveHalftoneInfo false
  /PreserveOPIComments true
  /PreserveOverprintSettings true
  /StartPage 1
  /SubsetFonts true
  /TransferFunctionInfo /Apply
  /UCRandBGInfo /Preserve
  /UsePrologue false
  /ColorSettingsFile ()
  /AlwaysEmbed [ true
  ]
  /NeverEmbed [ true
  ]
  /AntiAliasColorImages false
  /CropColorImages true
  /ColorImageMinResolution 300
  /ColorImageMinResolutionPolicy /OK
  /DownsampleColorImages true
  /ColorImageDownsampleType /Bicubic
  /ColorImageResolution 300
  /ColorImageDepth -1
  /ColorImageMinDownsampleDepth 1
  /ColorImageDownsampleThreshold 1.50000
  /EncodeColorImages true
  /ColorImageFilter /DCTEncode
  /AutoFilterColorImages true
  /ColorImageAutoFilterStrategy /JPEG
  /ColorACSImageDict <<
    /QFactor 0.15
    /HSamples [1 1 1 1] /VSamples [1 1 1 1]
  >>
  /ColorImageDict <<
    /QFactor 0.15
    /HSamples [1 1 1 1] /VSamples [1 1 1 1]
  >>
  /JPEG2000ColorACSImageDict <<
    /TileWidth 256
    /TileHeight 256
    /Quality 30
  >>
  /JPEG2000ColorImageDict <<
    /TileWidth 256
    /TileHeight 256
    /Quality 30
  >>
  /AntiAliasGrayImages false
  /CropGrayImages true
  /GrayImageMinResolution 300
  /GrayImageMinResolutionPolicy /OK
  /DownsampleGrayImages true
  /GrayImageDownsampleType /Bicubic
  /GrayImageResolution 300
  /GrayImageDepth -1
  /GrayImageMinDownsampleDepth 2
  /GrayImageDownsampleThreshold 1.50000
  /EncodeGrayImages true
  /GrayImageFilter /DCTEncode
  /AutoFilterGrayImages true
  /GrayImageAutoFilterStrategy /JPEG
  /GrayACSImageDict <<
    /QFactor 0.15
    /HSamples [1 1 1 1] /VSamples [1 1 1 1]
  >>
  /GrayImageDict <<
    /QFactor 0.15
    /HSamples [1 1 1 1] /VSamples [1 1 1 1]
  >>
  /JPEG2000GrayACSImageDict <<
    /TileWidth 256
    /TileHeight 256
    /Quality 30
  >>
  /JPEG2000GrayImageDict <<
    /TileWidth 256
    /TileHeight 256
    /Quality 30
  >>
  /AntiAliasMonoImages false
  /CropMonoImages true
  /MonoImageMinResolution 1200
  /MonoImageMinResolutionPolicy /OK
  /DownsampleMonoImages true
  /MonoImageDownsampleType /Bicubic
  /MonoImageResolution 1200
  /MonoImageDepth -1
  /MonoImageDownsampleThreshold 1.50000
  /EncodeMonoImages true
  /MonoImageFilter /CCITTFaxEncode
  /MonoImageDict <<
    /K -1
  >>
  /AllowPSXObjects false
  /CheckCompliance [
    /None
  ]
  /PDFX1aCheck false
  /PDFX3Check false
  /PDFXCompliantPDFOnly false
  /PDFXNoTrimBoxError true
  /PDFXTrimBoxToMediaBoxOffset [
    0.00000
    0.00000
    0.00000
    0.00000
  ]
  /PDFXSetBleedBoxToMediaBox true
  /PDFXBleedBoxToTrimBoxOffset [
    0.00000
    0.00000
    0.00000
    0.00000
  ]
  /PDFXOutputIntentProfile ()
  /PDFXOutputConditionIdentifier ()
  /PDFXOutputCondition ()
  /PDFXRegistryName ()
  /PDFXTrapped /False

  /Description <<
    /CHS <FEFF4f7f75288fd94e9b8bbe5b9a521b5efa7684002000410064006f006200650020005000440046002065876863900275284e8e9ad88d2891cf76845370524d53705237300260a853ef4ee54f7f75280020004100630072006f0062006100740020548c002000410064006f00620065002000520065006100640065007200200035002e003000204ee553ca66f49ad87248672c676562535f00521b5efa768400200050004400460020658768633002>
    /CHT <FEFF4f7f752890194e9b8a2d7f6e5efa7acb7684002000410064006f006200650020005000440046002065874ef69069752865bc9ad854c18cea76845370524d5370523786557406300260a853ef4ee54f7f75280020004100630072006f0062006100740020548c002000410064006f00620065002000520065006100640065007200200035002e003000204ee553ca66f49ad87248672c4f86958b555f5df25efa7acb76840020005000440046002065874ef63002>
    /DAN <>
    /DEU <>
    /ESP <>
    /FRA <>
    /ITA <>
    /JPN <FEFF9ad854c18cea306a30d730ea30d730ec30b951fa529b7528002000410064006f0062006500200050004400460020658766f8306e4f5c6210306b4f7f75283057307e305930023053306e8a2d5b9a30674f5c62103055308c305f0020005000440046002030d530a130a430eb306f3001004100630072006f0062006100740020304a30883073002000410064006f00620065002000520065006100640065007200200035002e003000204ee5964d3067958b304f30533068304c3067304d307e305930023053306e8a2d5b9a306b306f30d530a930f330c8306e57cb30818fbc307f304c5fc59808306730593002>
    /KOR <FEFFc7740020c124c815c7440020c0acc6a9d558c5ec0020ace0d488c9c80020c2dcd5d80020c778c1c4c5d00020ac00c7a50020c801d569d55c002000410064006f0062006500200050004400460020bb38c11cb97c0020c791c131d569b2c8b2e4002e0020c774b807ac8c0020c791c131b41c00200050004400460020bb38c11cb2940020004100630072006f0062006100740020bc0f002000410064006f00620065002000520065006100640065007200200035002e00300020c774c0c1c5d0c11c0020c5f40020c2180020c788c2b5b2c8b2e4002e>
    /NLD (Gebruik deze instellingen om Adobe PDF-documenten te maken die zijn geoptimaliseerd voor prepress-afdrukken van hoge kwaliteit. De gemaakte PDF-documenten kunnen worden geopend met Acrobat en Adobe Reader 5.0 en hoger.)
    /NOR <>
    /PTB <>
    /SUO <>
    /SVE <>
    /ENU (Use these settings to create Adobe PDF documents best suited for high-quality prepress printing.  Created PDF documents can be opened with Acrobat and Adobe Reader 5.0 and later.)
  >>
  /Namespace [
    (Adobe)
    (Common)
    (1.0)
  ]
  /OtherNamespaces [
    <<
      /AsReaderSpreads false
      /CropImagesToFrames true
      /ErrorControl /WarnAndContinue
      /FlattenerIgnoreSpreadOverrides false
      /IncludeGuidesGrids false
      /IncludeNonPrinting false
      /IncludeSlug false
      /Namespace [
        (Adobe)
        (InDesign)
        (4.0)
      ]
      /OmitPlacedBitmaps false
      /OmitPlacedEPS false
      /OmitPlacedPDF false
      /SimulateOverprint /Legacy
    >>
    <<
      /AddBleedMarks false
      /AddColorBars false
      /AddCropMarks false
      /AddPageInfo false
      /AddRegMarks false
      /ConvertColors /ConvertToCMYK
      /DestinationProfileName ()
      /DestinationProfileSelector /DocumentCMYK
      /Downsample16BitImages true
      /FlattenerPreset <<
        /PresetSelector /MediumResolution
      >>
      /FormElements false
      /GenerateStructure false
      /IncludeBookmarks false
      /IncludeHyperlinks false
      /IncludeInteractive false
      /IncludeLayers false
      /IncludeProfiles false
      /MultimediaHandling /UseObjectSettings
      /Namespace [
        (Adobe)
        (CreativeSuite)
        (2.0)
      ]
      /PDFXOutputIntentProfileSelector /DocumentCMYK
      /PreserveEditing true
      /UntaggedCMYKHandling /LeaveUntagged
      /UntaggedRGBHandling /UseDocumentProfile
      /UseDocumentBleed false
    >>
  ]
>> setdistillerparams
<<
  /HWResolution [2400 2400]
  /PageSize [612.000 792.000]
>> setpagedevice


